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KROPS-
IDEALER
Er du så  

rummelig, 
som du 

tror?

KÆRLIGHED
 VED FØRSTE KIK
Sæt bælgfrugter

på menuen

FLYTTEMAND 
OLSEN

Først stødte han kuglerne, så støbte  
han dem. Nu losser han andre i dem. 

Joachim B. er ikke bange for at skifte bane.

HAPS
Burgerens 
historie i  

små bidder
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Cila L havemøbelsæt
Sæt med havebord og 6 
stabelbare Rita stole. Stel 
i pulverlakeret aluminium 
og bordplade i akacietræ.  
L 210 cm. FSC-mærket.
Pris ikke-medlem 11999,-

MEDLEMSPRIS

6999,-
MEDLEMSRABAT 

5000,-

MEDLEMSPRIS

4999,-
MEDLEMSRABAT 

3000,-

Nexgrill Deluxe 5B++ gasgrill
Med ProTouch-system, 5 brændere, 
keramisk bagbrænder, 1 alm. sidebrænder 
og 1 keramisk searing-brænder. 
Inkl. slange og regulator.
Pris ikke-medlem 7999,-

MEDLEMSPRIS

10799,-
MEDLEMSRABAT 

6200,-

Mustang Dagmar  
Electric 28” elcykel
Elcykel med forhjulsmotor, 7 
Shimano Nexus-gear og dæk med 
punkteringsbeskyttende indlæg. 
Kører 45-90 km. pr. opladning.
Pris ikke-medlem 16999,-

Plum vand- og sandbord
Borde i træ til både sand- og vandleg. Det ene bord  
kan stå under det andet. 55 x 102 x 62 cm.

MEDLEMSPRIS

4499,-
MEDLEMSRABAT 

1000,-

Thomas Alken M12  
Sammen havebænk
2-personers havebænk i teaktræ. 
FSC-mærket. L 120 cm.
Pris ikke-medlem 5499,-

- A PHILOSOPHY - 699,-
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Livet er en uforudsigelig rejse, og nogle gange tvinger det os 
til at ændre retning eller helt at skifte spor. Det kan være 
dramatiske begivenheder som fyringer, skilsmisser, tabet 
af en elsket eller en voldsom og ubændig indre trang til at 
bruge livet på noget andet. 

Det kan også være mindre dramatisk: at man går på 
pension, at projektet er færdigt, at vikariatet løber ud, at 
sæsonen er slut, eller at man simpelthen bliver nødt til at 
vælge, om man vil det ene eller det andet, for man kan ikke 
nå begge dele. 

I denne måneds portræt fortæller Joachim B. Olsen 
om, hvordan det har været at skifte spor tre gange, fra 
eliteidrætten som kuglestøder i verdensklasse til dansk 
folketingspolitiker for Liberal Alliance og derfra til politisk 
kommentator på B.T.

Uanset årsagen kommer vi alle til at stå over for spørgs-
målet flere gange gennem livet: Skal jeg følge det velkendte 
spor eller tage springet ud i det ukendte?

VI LEVER LÆNGERE i dag end tidligere. Vores arbejdsliv er 
længere, og vi bruger mere tid i de forskellige livsfaser. Det 
er de færreste, der beskæftiger sig med det samme, fra de 
er unge, til de bliver gamle, og de fleste af os kommer til at 
skifte spor undervejs. Måske endda flere gange.

Det kræver en god portion nysgerrighed, mod, sårbarhed 
og åbenhed at møde nye mennesker i en ny arena. Det er 
ikke let at stille sig nøgen frem som den, man er, og starte 
forfra. Og det er heller ikke nemt at skulle møde andre 
menneskers forventninger. 

Én ting er at skifte job. Det kan være krævende nok, men 
det er trods alt i en form for rammer, hvor forventningerne 
er mere eller mindre afstemte. Noget andet er helt at skifte 

spor, så ens ydre identitet sættes på en prøve. Hvem er jeg?
Men måske er det netop i tabet af den ydre identitet, at vi 

finder os selv, når vi skifter spor, vælger til og fra, accep-
terer vores begrænsninger og – forhåbentligt – genfinder 
vores passion.

Store ændringer er et livsvilkår for os alle, så der er 
egentlig ikke så meget at diskutere. Vi må bare kaste os 
ud i livets arena med hjertet åbent og modet intakt – som 
Joachim B. Olsen – uden en plan B.

God læselyst!

Lars Aarup, chefredaktør

”Det kræver en god portion 
nysgerrighed, mod, sårbarhed 

og åbenhed at møde nye  
mennesker i en ny arena.

VELKOMMEN

FOTO: JAKOB CARLSEN

Har du en

plan B?



Gæsterne giver

Amalfi a la carte

Se, smag og duft til den storslåede Amalfi
kyst på denne fantastiske rejse, hvor du 
skræddersyr dit eget dags program og kun 
tager med på de udflugter, du har lyst til. Bo 
med masser af charme nær havet, og vælg 
mellem et væld af spændende udflugter.

8 dage fra 7.995 kr.
Afrejse: 4/5, 11/5, 18/5, 25/5, 7/9, 14/9, 
21/9 & 28/9

Læs mere på kulturrejsereuropa.dk/amca

Gæsterne giver

Porto og Douro-dalens  
herligheder
Portvinssmagning, sejltur på Dourofloden, 
vingårdsbesøg, bjerg tagende natur og indblik 
i det lokale køkken. Tag med på en eventyrlig 
rejse til Porto og Dourodalen, hvor vi bor 
centralt og godt og kommer hjem med et 
væld af uforglemmelige oplevelser.

8 dage fra 11.495 kr.
Afrejse: 30/8, 6/9, 20/9, 27/9 & 4/10

Læs mere på kulturrejsereuropa.dk/podo

Gæsterne giver

Krakow  
– kulturel kvalitetstid 
Oplev fortryllende Krakow, og bo centralt 
med direkte adgang til byens kulturelle 
perler. Glæd dig til byrundtur i den gamle 
bydel, udflugt til den underjordiske kirke 
ved saltminen og et gribende besøg ved 
AuschwitzBirkenau. 

5 dage fra 6.495 kr.
Afrejse: 13/5, 12/9, 26/9 & 3/10

Læs mere på kulturrejsereuropa.dk/krak

Kulturrejser Europa formidler kultur og grupperejser med sjæl og substans – og dansktalende rejseleder.
Læs mere på kulturrejser-europa.dk eller ring på tlf. 88 33 62 46

Kulturrejser med sjæl 
og substans 
Sol og kultur på den gudesmukke Amalfikyst, betagende 
landskaber i Porto og Dourodalen eller kultur og fas cinerende 
historie i Krakow. Hos Kulturrejser Europa får du verden på et 
fad. Spændende destinationer og uforglemmelige oplevelser, 
håndplukket specielt til vores gæster. Og godt selskab med 
andre rejsende og en dansktalende rejseleder. Det kalder 
vi rejser med sjæl og substans. Vil du med?



Tilbuddet gælder fra den 1. april til og med den 30. april 2024.
Vi tager forbehold for trykfejl, manglende leverancer, afgiftsændringer og udsolgte varer. Ikke alle varer føres i alle butikker.

Alkohol bør nydes med omtanke.

FORÅRSTILBUD

50 - 70 cl. Literpris MAX. 218,00 KR.

70 cl. Literpris 184,29 KR.

APEROL 
eller LICOR 43 

CAMPARI,  
JÄGERMEISTER eller 
TULLAMORE D.E.W.

10900

22900 12900

50 cl. Literpris 78,00 KR.

SHAKE-IT MIXER
FLERE VARIANTER

70 cl. Literpris 327,14 KR.

HENDRICK’S GIN ORIGINAL, 
HENDRICK’S GIN NEPTUNIA eller 
HENDRICK’S GIN FLORA ADORA

3900
+ PANT
PR.FL. PR.FL.

PR.FL.

PR.FL.
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SNACKS

Af Maj Bjerring Sørensen, Pia Thorsen Jacobsen, Julie Bagger   Foto Julie Bagger, Økodag.dk, Coop, Colourbox, Shutterstock, Noun Project  Illustration: classic.samvirke.dk

78,9 %
af danskerne har inden for det 

seneste år haft kontakt  
med egen læge. 83,3 % var 

kvinder, mens 74,2 % var mænd. 
Aldersmæssigt er der ikke stor 

forskel på de kvinder, der rækker 
ud efter sundhedsfaglig hjælp,  

mens der hos mændene tegner 
sig et klart billede af, at det er de 

ældste, der – måske efter 
 overtalelse fra en kvinde i deres 

liv – tager fat i lægen.

Kilde: Danskernes Sundhed 2023

KOVENDINGER
… bliver der masser af 
– sådan i helt fysisk for-
stand – når de økologiske 
køer lukkes på græs søn-
dag 14. april. Overalt i lan-
det byder gårde indenfor 
til den årlige Økodag, som 
Økologisk Landsforening 
siden 2005 har arran-
geret i samarbejde med 
de økologiske mejerier. 
Dengang var der 10.000 
besøgende, men siden 
har mere end to millioner 
danskere været med til at 
fejre den firbenede forårs-
fest. Så tag dine u-muh-li-
ge unger i hånden, snus 
den friske markduft ind, 
og mærk, at den lyse tid 
for alvor er på vej.

Læs mere på økodag.dk

FARVEL, FOSSIL VARME
… har Coop Danmark sagt i deres egne 
ca. 600 butikker, som nu er uden gas og 
olie som varmekilder. Coop begyndte 
at udskifte butikkernes olie- og gasfyr i 
2018, og der er i stedet installeret renere 
energiformer som varmepumper, fjern-
varme og elvarme. Sidste år vandt Coop 
den internationale energipris ’Award of 
Excellence in Energy Management’ for sit 
systematiske arbejde med at sænke ener-
giforbrug og CO2-udledning. De fossilfri 
butikker er en vigtig milepæl hen imod 
Coops mål om at blive klimapositiv i egen 
drift i 2030.

Tilbuddet gælder fra den 1. april til og med den 30. april 2024.
Vi tager forbehold for trykfejl, manglende leverancer, afgiftsændringer og udsolgte varer. Ikke alle varer føres i alle butikker.

Alkohol bør nydes med omtanke.

FORÅRSTILBUD

50 - 70 cl. Literpris MAX. 218,00 KR.

70 cl. Literpris 184,29 KR.

APEROL 
eller LICOR 43 

CAMPARI,  
JÄGERMEISTER eller 
TULLAMORE D.E.W.

10900

22900 12900

50 cl. Literpris 78,00 KR.

SHAKE-IT MIXER
FLERE VARIANTER

70 cl. Literpris 327,14 KR.

HENDRICK’S GIN ORIGINAL, 
HENDRICK’S GIN NEPTUNIA eller 
HENDRICK’S GIN FLORA ADORA

3900
+ PANT
PR.FL. PR.FL.

PR.FL.

PR.FL.
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SNACKS

Giv dine øjne den opmærksomhed, de fortjener
Et godt syn er vigtigt for at leve livet fuldt ud. Hele 80 % af dine sanseindtryk kommer ind 

via øjnene. Derfor er det en god idé at være opmærksom på, om dine øjne har det godt og at 

reagere, hvis noget ændrer sig. Det gælder både din synsevne og øjnenes almene velvære. 

Ved du for eksempel, hvordan du skal håndtere et rødt øje, hvad der hjælper på tørre, sviende 

øjne eller hvorfor man skal tjekke sit syn jævnligt hele livet?

Få svarene, test dit syn og få mere viden om øjne ved at scanne QR-koden her:

Godt vi har apoteket apoteket.dk/holdøje

DET SKAL DU BRUGE 
12 stk., tilberedningstid 
fem timer

6 citroner
1/2 vaniljestang
50 g sukker
5 æggeblommer
1 dl mælk
3 dl fløde
2 spsk. citronsaft
Revet skal fra 1 citron

TOPPING
Sukker
Frisk citronmelisse

SÅDAN GØR DU
 Halvér citronerne på 

langs, og skær derefter 
kødet ud med en ske, så 
skallen danner en skål. 
Sørg for at komme godt 
ud i kanterne, så alt citron-
kødet kommer med. Gem 
citronkødet til senere.

 Flæk vaniljestangen, og 
skrab kornene ud. Gem 
stangen. Bland kornene 
med sukkeret, og pisk 
luftigt sammen med æg-
geblommerne.

 Kom mælk, fløde, ci-
tronsaft og revet citronskal 
i en gryde, og varm op. 

Tag gryden af varmen, når 
elementerne begynder at 
boble op.

 Hæld den varme fløde 
i de piskede æg. Rør 
undervejs. Kom derefter 
den piskede creme tilbage 
i gryden, pisk igen med 
piskeris, og varm den op 
til 80 grader.

 Fordel cremen ud i 
citronskålene, anret dem i 
et ildfast fad, og sæt dem 
på køl i 30 minutter.

 Forvarm imens din ovn 
til 120 grader (almindelig 
ovn).

 Kom vand i fadet med 
citroner, så det dækker 
halvdelen af citronskålene. 
Kom dem i ovnen i ca. 55 
minutter, indtil cremen har 
sat sig. Cremen er færdig, 
når den er blød og blæv-
rende som budding.

 Kom derefter din creme 
brulé på køl i 3 timer 
 – tjek den gerne under-
vejs.

 Inden servering drysses 
desserten med sukker, 
hvorefter sukkeret hurtigt 
brændes gyldent med en 
gasbrænder. Dekorer med 
frisk citronmelisse.

DET SURE MED DET SØDE
Inviter på forårsfest med denne smukke 
citron-creme brulé.

100
liter vand i døgnet brugte hver 

dansker i gennemsnit derhjemme i 
2022. Det viser vandselskabernes 

nøgletal ’Vand i tal 2023’. 
Det er det laveste niveau, der er 
blevet målt i den tid, man har ført 

statistik over vandforbruget.
Kilde: danva.dk

BORN TO BE WILD
Den vilde danske natur er under pres, 

hører vi igen og igen. Men måske ligger løs-
ningen ligefor. For hvad ville der ske, hvis 
vi danskere fik vores ca. 1.200.000 huse, 

230.000 sommerhuse og kolonihaver til at 
arbejde for naturen? Det spørgsmål stillede 
WWF, da de igangsatte projektet Danmarks 

Vilde Haver tilbage i 2020, og siden er 
7.923.599 m2 blevet ’forvildet’ til glæde for 

insekter, fugle og biodiversitet. 
Se, hvordan du kan gøre din have, altan eller andre ledige 

kvadratmeter mere vild(e), på wwf.dk



Giv dine øjne den opmærksomhed, de fortjener
Et godt syn er vigtigt for at leve livet fuldt ud. Hele 80 % af dine sanseindtryk kommer ind 

via øjnene. Derfor er det en god idé at være opmærksom på, om dine øjne har det godt og at 

reagere, hvis noget ændrer sig. Det gælder både din synsevne og øjnenes almene velvære. 

Ved du for eksempel, hvordan du skal håndtere et rødt øje, hvad der hjælper på tørre, sviende 

øjne eller hvorfor man skal tjekke sit syn jævnligt hele livet?

Få svarene, test dit syn og få mere viden om øjne ved at scanne QR-koden her:

Godt vi har apoteket apoteket.dk/holdøje
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SNACKS

HIMMELHUNDEN
Alle hunde havner – naturlig-
vis – i himlen, men hvornår 
din Fido indløser sin enkelt-
billet til de evige jagtmarker 
og himmelske godbidder, 
afhænger af dens race og 
fysiske kendetegn. Således 
finder et studie af 600.000 
britiske hunde af mere end 
150 racer, at en bulldog i 
gennemsnit tager billetten tre 
år før en border terrier. Det er 
i det hele taget store racer og 
racer med flade næser, der 
har en kortere gennemsnitlig 
levealder, mens hunde af 
mindre statur og med lange 
snuder bjæffer sig gennem en 
længere tilværelse. På tværs 
af alle racer kan et hundeliv 
forventes at vare 12,5 år, men 
altså med store udsving. Såle-
des topper lancashire heeler 
listen med 15,4 år, mens vi i 
bunden finder den kaukasiske 
ovtcharka med kun 5,4 år. 

Kilde: New Scientist

Brug din stemme
”Kan jeg få indflydelse på min butik?” tænker du 

måske indimellem, hvis du synes, du har en god idé 
eller andet input, du brænder inde med. Og ja, det 
kan du da! Flere hundreder Brugsen-, Dagli’Brug-
sen-, SuperBrugsen- og Kvickly-butikker inviterer 

netop nu medlemmerne til årsmøder og generalfor-
samlinger i ugen 22.-28. april. 

Her kan du vælge dine lokale bestyrelsesmedlem-
mer blandt andre medlemmer – eller selv stille 
op. Du kan dele dine holdninger og ideer med 

butikkens ledelse og få svar på de spørgsmål, som 
er vigtige for dig. Hold øje med, hvornår din butik 

holder årsmøde eller generalforsamling, på opslag i 
butikken eller i din Coop-app.

HVORDAN SKAL  
FREMTIDEN 
SMAGE? 
Grøddeller, upcycled gulerodskage og 
plante-mayo. Det er bare nogle af sidste 
års vindere af Produktprisen, og nu leder 
Danmarks største kokkekonkurrence, 
Sol over Gudhjem – i samarbejde med 
SuperBrugsen, Kvickly og Coop – efter de 
deltagere, der skal dyste om æren i 2024. 
Hundredvis af små fødevareaktører og 
passionerede gastronomer har siden 2014 
kunnet tilmelde sig prisen, som sætter 
fokus på kvalitet, innovation og lokal 
forankring.

”Vi har altid fulgt vinderne af konkurren-
cen nøje, da det er et kvalitetsstempel for 
gode produkter. Med samarbejdet ønsker 
vi at støtte udviklingen af danske fødevarer 
og give fremtidens mad-iværksættere mu-
lighed for at inspirere både danskerne og 
vores kunder med nye smagsoplevelser,” 
siger kategoridirektør Jeff Salter, Coop 
Danmark. 

Der er åbent for tilmeldin-
ger frem til 24. april 2024. 

Tilmeld dig her: sogk.dk/pro-
duktpris/ eller scan QR-koden
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CLASSIC

FOR SMART I EN FART?
Mel og marmelade. Da Esbjerg og 
Omegns Brugsforening i 1949 åbner 
Danmarks første selvbetjeningsbutik, 
kan kunderne pludselig tage en kurv 
i hånden og selv plukke de daglige 
fornødenheder ned fra hylderne.  
I stedet for varer i løs vægt og uind-
pakkede produkter møder husmode-
ren nu varer i en emballage, der skal 
kunne tale for sig selv og fortælle om 
indhold, kvalitet og pris – samtidig 
med at den ser indbydende ud. 

På den måde overtager embal-
lagen personalets arbejde, skriver 
Samvirke i 1955, da selvbetje-
ningsbutikkerne begynder at blive 
udbredt. ”Emballagen giver i reglen 
også husmoderen gode råd. F.eks. 
giver konservesdåserne, pakken med 
kagepulver og suppeblokken op-
skrifter på varens tillavning,” fortæller 
bladet videre i artiklen og opfordrer 

samtidig forbrugerne til at være på 
vagt over for den lidt for smarte og 
højtråbende indpakning: ”Flotte 
kartoner er en misforståelse, hvis de 

fordyrer varen uforholdsmæssigt og 
er uden hygiejnisk eller opskrifts-
mæssig betydning.”
Læs hele historien på classic.samvirke.dk

SNACKS

DILDOGLADE  
DANSKERE

Vi frigav pornoen som de første, og noget tyder på, at glæden 
ved det frie sexliv stadig lever i de lyse (og lystige) nætters 
land. I hvert fald viser en undersøgelse, at danskerne er det 
folkefærd på tværs af seks europæiske lande, der ejer mest 

sexlegetøj (fem stk. pr. person). Studiet tyder også på, at du – 
hvis du har en dildo liggende i skuffen – ikke bare har et mere 

tilfredsstillende sexliv, men også parforhold og liv generelt. 
Den konklusion kommer forskere fra KU frem til på baggrund 
af et spørgeskema, som 12.000 har svaret på. Men selvom de 
kan se en statistisk sammenhæng, betyder det ikke nødven-
digvis, at du bliver mere tilfreds med dit liv, hvis du køber en 

vibrator, for studiet har ikke undersøgt kausalitet. 

Kilde: Videnskab.dk

59 %
af danskerne  

mellem 15 og 75 
år brugte dagligt 
Facebook i 2023. 
Det var seks pro-
centpoint færre 
end året før og 
ni procentpoint 

færre end i 2021. 
Fortsætter denne 

tendens, kan 2024 
blive året, hvor 

under halvdelen af 
danskerne dagligt 
tilgår det sociale 

medie, som for ny-
lig fyldte 20 år.

Kilde: ’Medieudviklingen 2023’,  
DR Analyse

HAVDE FORREST 
GUMP FAT I DEN  
LANGE ENDE
… da han begyndte at løbe 
– og blev ved med at løbe i 
forsøget på at slippe væk fra 
meningsløsheden? Og gik 
Albert Einstein til fitness for 
at blive klogere? Det er bare 
nogle af de spørgsmål, hjerne-
forsker Troels W. Kjær forsøger 
at besvare i sin bog, hvor han 
formidler den nyeste hjerne-
forskning gennem eksempler 
fra populærkultur og historiske 
begivenheder og guider til, 
hvordan træning kan gøre 
hjernen glad, stærk og klog.

Troels W. 
Kjær i samar-
bejde med 
Jeppe Kyhne 
Knudsen: 
’Gik Einstein 
til fitness?’, 
Politikens 
Forlag,  
270 kr. 



Gælder fra 01.04.2024 til og med 30.04.2024. 
Føres ikke i alle butkker. Der tages forbehold for udsolgte varer.

2 flasker

119,-

6 flasker

299,-

Borneo
Spanien. 75 cl. 
1 flaske 89,95. 
Literpris ved 2 fl. 44,63.
Literpris ved 6 fl. 37,38.

39932_Vin_Borneo_Samvirke_ann_195x272mm.indd   139932_Vin_Borneo_Samvirke_ann_195x272mm.indd   1 22.02.2024   10.2022.02.2024   10.20



SAMVIRKE    APRIL 2024   13

365 discount
Frederiksbro  

MILLE MARIA DREISIG BARKER, 

snart 10 år, går i 3. klasse, og 

ALEXANDER BARKER, 37 år, digital 

marketingkonsulent

MILLE: Jeg bliver 10 år til sommer. Min 

mormor har sagt, at så skal vi lave ”vil-

de ting” som f.eks. at holde en kæmpe 

fest eller sove på Tivoli-hotellet. 

Men jeg kan faktisk ikke lide at sove 

uden mine forældre. Jeg bliver lagt til 

at sove på mit eget værelse, men det 

er endnu ikke lykkedes mig ikke at 

vågne op hos min mor og far. Men jeg 

øver mig. 

Jeg går til kæphest, hvor jeg også har 

været til stævner. Faktisk har jeg fået 

to førstepladser og en andenplads. 

Jeg har ni kæpheste, der alle hænger 

på væggen i mit værelse, og faktisk 

har min mor og jeg bygget en af dem. 

Trøffel, hedder den, fordi den er sådan 

trøffelfarvet. Min yndlings er dog Amy, 

der har en hvid blis, der går fra panden 

og ned til midt på mulen. 

ALEXANDER: Milles lillesøster, Freja, går 

i børnehave ikke så langt herfra, så den 

daglige rute plejer at gå forbi butikken 

her, hvor jeg handler, før jeg henter. 

Jeg henter tidligt. Freja er født med 

klumpfod og hoftedysplasi og har fore-

løbig fået ni operationer, så jeg er på 

deltid for at kunne lave de tre daglige 

øvelser, der er nødvendige. Hun er 

heldigvis sej, Freja. ”Lige så sej som 

dig, Mille.” 

BONJOUR

Kigger 
du også på 

andres indkøb?
Mød dem, 
du ikke tør 

spørge

AF NANA TOFT  FOTO THOMAS NIELSEN
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BONJOUR

SuperBrugsen
Ullerød

SILJE KELLER, 21 år, NICOLINE BIEHL, 

20 år, OLIVIA HARBO, 20 år,  

ANDRÉ BÜHLER, 24 år,  

højskoleelever på Grundtvigs Højskole

HØJSKOLELIVET ER LIDT ligesom en boble: 

ubesværet og frit. Vi har jo selv valgt det, 

så alt er mere lystbetonet. Det største 

problem er at stå op om morgenen. Så 

har man altså ikke et hårdt liv. 

DET ER NOGET andet end at gå i folkesko-

len eller gymnasiet. Det har måske også 

noget med alder at gøre. Livet var lidt 

mere skrøbeligt, da vi var 16-17 år. Usik-

kerheden var større; det gjaldt ligesom 

om at få de højeste karakterer og de 

fleste venner. 

Sådan er det ikke her. Nicoline var faktisk 

sådan en slags højskole-hater, men det 

var bare, fordi hun ikke vidste, hvad det 

var. Så forvildede hun sig på en rejse-

højskole sidste år og blev bidt af det. Nu 

lever hun for at være på højskole. 

VI HAR KUN været her i tre uger, men 

allerede nu føles det som et hjem: ”Vi 

skal hjem til højskolen,” som vi har grebet 

os selv i at sige. Vi sover sammen, har 

timer sammen, slapper af sammen. Og ja, 

vi køber ind sammen. Vi skulle lige have 

en snack, før vi skulle ned til byen for at 

købe fødselsdagsflag til en højskoleven-

inde. Det blev til en rejseadapter til An-

dré. Han kommer fra Schweiz og havde 

kun jordstik med til Danmark. Og nå ja, 

så fik Olivia gulerødder og hummus. Det 

er måske meget ungdomsagtigt.
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BONJOUR

Kvickly
Allerød 

PER BRANDT, 85 år, pensionist

VIDSTE DU, AT fragilité betyder skrøbe-lig på fransk? Nej? Nå, men det gør det. Jeg har købt to fragilité-roulader af konditoren, en til mig selv og en til min næstældste datters svigerfar. Vi er begge syge. For mit eget vedkommen-de har jeg fået konstateret prostata-kræft i stadie fire. Jeg er i hormonbe-handling, der gør, at jeg får et par år mere forærende. 
JEG ER NATURLIGVIS trist, og det gør jo også, at jeg er lidt efter både min søn og mine to svigersønner: ”Hold øje med jeres prostata,” siger jeg jævnligt til dem. Indimellem kan jeg også blive vred. Men det prøver jeg så at arbejde med: ”Hvorfor bliver du så vred, Per?” spørger jeg mig selv. Handler det 

måske om angst? 
MEN JEG TROR, jeg har det, man vil 
kalde livsmod. Jeg mistede min far som 15-årig og blev nødt til at drage omsorg for min mor, der blev enke som 43-årig. Så jeg tror, jeg tidligt har lært at tænke og agere positivt. Mine børn kalder mig i hvert fald sej.

JEG SYNES I øvrigt, at du blinker til mig. Kan det passe? Altså, hvis det havde været for 30 år siden, så havde jeg inviteret dig ud på en kop kaffe. 
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HACKS

Hvordan ville  
en regnbue smage?

… og hvilken grøntsag er bedst at spille basketball med? Aftensmad med mindre børn kan være 
alt andet end hyggeligt, men ved at stille skæve, skøre og tankevækkende spørgsmål – f.eks. 

med hjælp fra såkaldte spisekort – kan du lette presset og gøre aftensmåltidet til en leg.

”KOM NU HEN 
og spis”, ”Sæt dig 
ned på stolen”, ”Lad 
nu være med at 
tørre hænderne af i 
bukserne”. Har du 
mindre børn, ken-
der du helt sikkert 
til disse sætnin-
ger – eller nogle, 
der ligner – når 
familien skal bænkes 
omkring aftensmaden. 
Men hvad med i stedet at 
forsøge dig med: ”Hvilken 
grøntsag er bedst at spille 
basketball med?”, ”Hvis rumvæsner 
kom til jorden, hvad skulle de så sma-
ge?” eller ”Hvis du fik en hel fridag i 
morgen, hvad ville du så lave?”

Den slags finurlige spørgsmål kan 
nemlig lette presset fra de til tider ud-
fordrende aftensmåltider med børn, 
forklarer Charlotte Seeger, der er 
specialist i børns spisevaner. At stille 
skæve eller tankevækkende spørgs-
mål, der kan sætte gang i fantasien, 
flytter nemlig fokus fra den konkrete 
måltidssituation.

”Der er ofte mange forventninger 
knyttet til aftensmåltidet, og som 
forældre har vi tendens til at fokusere 
på hvad, hvor meget og hvordan der 
bliver spist. Men jo mindre pres og 
jo bedre stemning der er ved bordet, 
jo større sandsynlighed er der for, at 
barnet spiser.”

Med udgangspunkt i, at det skal 

AF EVA GULD KLAUSEN

være sjovt at spise 
aftensmad, har 
Charlotte Seeger 
udviklet nogle 
’spisekort’, der skal 
skabe hyggelige 
samtaler ved 
bordet. Spisekor-
tene indeholder 
hver et spørgs-
mål, man kan 
stille – og herfra 
lade samtalen 
udvikle sig. 

Spørgsmålene hand-
ler både om mad og om alverdens 
andre ting, og det er helt bevidst, 
forklarer Charlotte Seeger.

”Hvis spørgsmålene kun handlede 
om mad, ville barnet hurtigt lugte 
lunten. De spørgsmål, 
der drejer sig om mad, 
er sanselige og gakkede 
og forholder sig til ma-
den på en anden måde, 
end vi plejer.”

Det er vigtigt, at 
spørgsmålene er i 
børnehøjde og møder 
barnet, hvor det er. 
Derfor er Charlotte 
Seegers spisekort 
da også opdelt i 
alders kategorier. 
Og finder du selv på 
spørgsmål, eller fort-
sætter du samtalen 
ud fra et spisekort, 

bør du overveje, hvad der kunne være 
spændende for netop dit barn at tale 
om.  

EN AF GRUNDENE til, at børn kan have 
brug for at flytte samtalen fra det 
konkrete måltid, er, at børn ikke kun 
spiser med munden. De spiser med 
hele sanseapparatet, fortæller Char-
lotte Seeger.

”Efter en lang dag i institution eller 
skole, hvor børnenes sansesystem har 
været på overarbejde, er de formentlig 
trætte og måske overstimulerede. Er 
der dårlig stemning ved aftensmaden, 
eller oplever barnet et pres for, at det 
skal spise, kan det være dråben, der 
får bægeret til at flyde over, og det kan 
gå ud over appetitten,” siger hun. 

Når resten af familien har spist den 
sidste bid, og aftensma-

den er taget 
af bordet, kan 
lysten til mad 
pludselig vende 
tilbage.

”Her er ner-
vesystemet igen 
faldet til ro, og så 
får barnet mulig-
hed for at mærke, 
at det er sultent,” 
tilføjer Charlotte 
Seeger. 

Så selvom det 
som forælder kan 
være både frustre-
rende og uforståe-



ligt at se den mad, der er brugt tid på 
at kokkerere, blive liggende urørt på 
barnets tallerken – eller slet ikke blive 
øset op i første omgang – er det væ-
sentligt at forstå, at børn simpelthen 
spiser anderledes end 
voksne.

Desuden har de 
ikke på samme måde 
som voksne tillært sig 
en måltidsstruktur. 
De spiser altså ikke 
nødvendigvis, fordi 
klokken er 18 – de 
spiser, fordi de er 
sultne. Derfor for-
står de heller ikke 
altid fornuften i, 
at de bør spise, når 
aftensmaden er på 
bordet. Men i takt 
med at børnene 
bliver ældre, får de 
mere og mere en 
måltidsstruktur, der 
minder om voksnes. 

 
DE FANTASIFULDE SPØRGSMÅL ved 
aftensmaden er ikke kun tiltænkt bør-
nene. De kan i lige så høj grad være en 
hjælp til forældre. For skal der skabes 
hyggelige(re) måltider, kræver det, at 
du som forælder tør slippe tøjlerne.

”Man kan hurtigt komme til at tage 
kontrollen ved måltidet, fordi man 
føler en trang til at styre situationen. 
Mange af os er vokset op i et ret kon-
trolleret Emma Gad-paradigme, hvor 

SÅDAN  
SKABER  
DU HYGGE
LIGE(RE)  
MÅLTIDER
Tryghedsmad: Sørg 
for, at der altid bliver 
serveret 2-3 ting, 
barnet kender og 
kan lide. Så er der 
noget ved bordet, 
det kan falde tilbage 
på, hvis det er for 
træt til at smage ny 
mad.

Husk ansvarsforde-
lingen: Forældrene 
har ansvaret for, 
hvad der bliver 
serveret, hvornår det 
bliver serveret, hvor 
det bliver serveret, 
og hvordan stem-
ningen er omkring 
maden. Barnet har 
ansvaret for, hvad på 
bordet det vil spise 
og hvor meget – 
hvis noget overho-
vedet. 

Skab god stemning 
allerede inden mål-
tidet: Brug 5-10 mi-
nutter inden maden 
på at sidde sammen 
med barnet, mærke 
stemningen, holde 
i hånd, være nærvæ-
rende og afstemme 
forventninger til det 
kommende måltid 
ud fra barnets sinds-
stemning. Sam-regu-
leringen med barnet 
kan også hjælpe dig 
selv med at blive 
rolig. Og pyt med, at 
maden bliver kold 
imens. 

Kilde: Charlotte Seeger, 
specialist i børns spise-
vaner

det var vigtigt at 
sidde pænt og spi-
se op, og det kan 
være svært at give 
slip på,” fortæller 
Charlotte Seeger.  

Her kan spise-
kortene og ander-
ledes spørgsmål 
ved bordet være 
et redskab, der 

får forældre til at 
sænke skuldrene lidt 

og flytte fokus fra alt 
det, de ellers har lyst 

til at kontrollere. 
Ifølge Charlotte Se-

eger kan det ligefrem være en lettelse 
at få lov til at slippe kontrollen som 
forælder.

”Selvom det er megasvært, kan det 
være helt healende. Vi giver også lidt 
slip på vores egen barndom her.” 

Ved dels at arbejde med egne for-
ventninger til måltidet og dels at tage 
redskaber som spisekort eller egne 
finurlige spørgsmål i brug kan målti-
det altså blive noget, som både børn og 
voksne har lyst til at samles om.  
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Han var Danmarks bedste kuglestøder, men alligevel den evige 
nummer to. Selv i dag grubler han over, hvad han burde have 
gjort anderledes for at have fået flere sejre. Ligesom han gør med 
sin politiske karriere, der fik en brat afslutning i 2019. Men selvom 
fortiden nager Joachim B. Olsen, frygter han ikke fremtiden. 

OG HAN HAR ALDRIG HAFT EN 
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AF ANDERS RYEHAUGE   FOTO JONAS BIE

PLAN B

HEN OVER LÆNGERE tid har Joachim B. 
Olsen og jeg en mailkorrespondance kørende. 
Eller rettere sagt, jeg sender lange, udførlige 
e-mails, og han svarer kortfattet tilbage. Hans 
tre mails når i alt op på otte ord. I den længste 
af dem skriver han: ”Det vil jeg gerne.” Det er 

på spørgsmålet, om han vil medvirke i dette portræt.
Det sidste er jeg glad for, for jeg er nysgerrig på manden, 

der i en alder af 46 har formået at gøre karriere på tre 
forskellige scener – som kuglestøder, folketingspolitiker og 
nu politisk kommentator – og som virker til at have en helt 
særlig evne til at sætte fut i fejemøget med sine til tider po-
lemiske kommentarer. Hvordan ender man i første omgang 
med at dedikere sit liv til at støde en 7,26 kg tung jernkugle 
omkring 20 meter ud på en græsplæne, og hvordan rykker 
man så derfra og ind i Folketinget?

Der var meget at blive klogere på, men så stopper 
Joachim B. Olsen pludselig med at svare. Til sidst bliver jeg 
helt nervøs for, at han har brændt mig af. Nu er forside-
portrættet linet op, så for ikke at risikere at stå tomhændet 
tilbage går jeg i gang med at læse alt, jeg kan finde om ham. 
Jeg får anskaffet mig hans selvbiografi fra 2009, ’Du kan 
meget mere end du tror’, og lærer om de største triumfer 
(EM-guldet i 2005), de største nederlag (den manglende 
kvalifikation til OL-finalen i 2000) og den ambivalente følel-
se ved at vinde OL-sølv i 2004, men kun være ni millimeter 
fra guldet.

Jeg støvsuger alt på nettet og lærer ting, som at B’et står 
for Brøchner, at Arnold Schwarzenegger er hans politiske 
forbillede, og at ’Ringenes Herre’ er hans yndlingsbøger. 
Og at hans foretrukne måltid i årene som professionel 
kuglestøder var dåsetun blandet med dåsemakrel, at han 
har deltaget i en professionel pokerturnering i Tjekkiet, 
og at han i dag bor i en treværelses penthouselejlighed på 
Amager efter skilsmissen fra sin ekskone og moren til sine 
to børn. 

Men jeg når aldrig ind til kernen af, hvem Joachim B. Ol-
sen er. Den mand, der nu har været en del af offentligheden 
i mere end to årtier. For hvad er han egentlig drevet af?

Så tikker endelig en e-mail ind: ”Klokken 14 i morgen?”
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das, og selvom hans gamle parti, Liberal Alliance, har gang 
i en form for storhedstid, afviser han, at det gibber i ham 
efter selv at træde ind i manegen på Christiansborg igen.

”Jeg elskede at være i politik, men jeg stillede jo ikke op 
sidste gang, selvom jeg godt kunne have gjort det,” siger 
han, fisker en bøtte snus frem fra jakkelommen og stikker 
en enkelt pose op under overlæben. Så fører han fingrene 
igennem sit lange, kraftige skæg, som man forestiller sig, de 
gamle filosoffer ville gøre det. 

”Jeg synes, at jeg har et helt fantastisk job, for jeg beskæf-
tiger mig stadig med politik, men modsat dengang er jeg nu 
rundt for at tale med alle de politiske partier og skal prøve 
at forstå dem.”

Som politisk kommentator er han også med til partier-
nes landsmøder og mærker kulturen de forskellige steder. 
Det har gjort, at han kan se politik på en anden – mere 
nuanceret – måde end tidligere.

”Som politiker forsvinder nuancerne, for der er kun 
de pladser i magtens højborg, der nu engang er, og derfor 
bliver fronterne trukket skarpt op. Jeg tror, det har været 
sundt for mig at møde andre politikere i et andet format, 
hvor jeg ikke har skullet overbevise dem om noget. Jeg har 
fået en masse ahaoplevelser, hvor jeg pludselig har kun-
net forstå, hvorfor andre mener, som de mener – uden jeg 
nødvendigvis er enig.”

HVIS MAN HAR fulgt bare nogenlunde med i 
Joachim B. Olsens politiske karriere, skulle man 
ikke tro, at han voksede op primært omgivet af 
”hardcore socialdemo-

krater”, som han selv formulerer 
det. På farens side var de alle 
sammen røde, i flere tilfælde med 
partikort til det gamle arbejder-
parti. Og særligt faren Vagn, der 
forsørgede sig som plejer for 
psykisk syge børn, var indædt 
socialist hele sit liv. Da sønnen 
mange år senere stillede op til 
Folketinget for LA, måtte faren 
da også meddele ham – kærligt, 
men oprigtigt – at han aldrig ville 
komme til at stemme på ham.

Så var der lidt mere støtte at 
hente hos moren Inge, der var 
sygeplejerske og havde mere hang 
til liberale synspunkter. Efter at 
forældrene blev skilt – da Joachim 
var otte år – giftede hun sig med 
en ny mand, der bekendte sig 
til De Konservative. Både han og 
moren var engagerede i forenings-
livet hjemme på Aalborg-egnen 
og havde jævnligt overnattende 
politikergæster – heriblandt Peter 
Skaarup fra Fremskridtspartiet 
(senere Dansk Folkeparti) og 
Peter Duetoft fra Centrum-Demo-
kraterne.

DET PISSER NED i Pilestræde i Indre Køben-
havn. Det er næsten, som om hele byen er malet 
grå – også inde på B.T., for her er der gravkam-
merstemning. Ledelsen har netop varslet endnu 

en sparerunde, og derfor går den oprindelige plan om at 
mødes på redaktionen i vasken. I stedet tropper Joachim 
B. Olsen op i receptionen og hilser med et knogleknusende 
håndtryk.

Som en del af mediebranchen er spare- og fyringsrunder 
en ny virkelighed, han har måttet vænne sig til. Men det 
tager han meget afslappet, siger han. Han har aldrig haft 
en plan B, og som elitesportsmand og folketingspolitiker 
har det været et grundvilkår, at man må præstere, hvis ikke 
man vil risikere at ryge ud med badevandet. 

Desuden er han i høj kurs på det tabloide onlinemedie, 
hvor han som politisk kommentator har vist sig at være 
garant for klik, og hvor han også beværter den populære 
podcast ’Slottet & Sumpen’.

”Når man er bidt af den der politiske bacille, så er det jo 
bare superspændende hele tiden,” siger han på vej mod det 
nærliggende Coffee Room, mens hårde regndråber hamrer 
ned fra tunge skyer. 

”I 00’erne kunne man nærmest forudsige, hvordan samt-
lige valg ville ende. Det kan man ikke længere. De seneste 
år har været meget begivenhedsrige.”

Før vi sætter os ind i tørvejr, når han også at beklage sin 
næsten spektakulært langsomme svartid. Han er ”bare 
ikke rigtig sådan en, der tjekker mail”, forklarer han. Han 
har travlt med at have snablen nede i den politiske suppe-

B FOR BLÅ 
BOG

Joachim Brøchner 
Olsen. Født i 1977 i 

Aalborg. Var i mange 
år professionel kug-
lestøder. Blev senere 

folketingspolitiker 
for Liberal Alliance i 

perioden 2011-19. 

Efterfølgende blev 
han kortvarigt 

konsulent i partiets 
politisk-økonomiske 
sekretariat, før han i 

2020 blev ansat som 
politisk kommentator 

på Ekstra Bladet. 

Siden 2022 har han 
bestredet samme job 
på B.T., hvor han også 
er vært for podcasten 

’Slottet & Sumpen’. 

Han har to børn 
med ekskonen, der 

ligeledes er tidligere 
atlet og i øvrigt datter 

af en af Danmarks 
bedste kuglestødere i 

70’erne.

INTERVIEW
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Som barn elskede Joachim at være med på sidelinjen, 
når de voksne diskuterede politik ved middagsbordet. 
Han var sulten på den politiske debat, tyggede sig igennem 
morgenavisen, når forældrene havde lagt den fra sig, og da 
han blev gammel nok, købte han hvert år ’Håndbog i dansk 
politik’, hvor partierne udlagde, hvad de mente om forskel-
lige emner. 

Til at starte med lå han selv omkring midten, men de 
borgerlige og liberale poler trak ham hurtigt i den retning.

”Jeg havde tidligt sådan en instinktiv modstand over for, 
at andre skal bestemme, hvad der er rigtigt for mig. Det 
kom til at blive meget gennemgående i mit liv.” 

Til daglig gik han i den katolske privatskole Sct. Mariæ 
Skole i Aalborg. Her stod den på gudstjenester hver onsdag, 
men der var også masser af politik på programmet, og det 
var han langtfra den eneste, der var begejstret for. 

”Der gik mange ’politiske nørder’ i den klasse, og jeg var 
en af dem, men vi havde også nogle lærere, som var gode til 
at facilitere det, så vi diskuterede rigtig meget,” siger han, 
stadig med tydelige præg af den nordjyske dialekt, der ikke 
sådan lader sig undertrykke. ”Atletik blev min store kærlig-
hed, og det har jeg aldrig fortrudt et sekund. Men hvis ikke, 
var jeg nok sådan en, der var endt i et ungdomsparti.”

DEN TIDLIGE BARNDOM foregik søndenfjords 
i centrum af Aalborg, men efter forældrenes skils-
misse flyttede Joachim med sin mor til den lille by 
Halvrimmen omkring 30 km nordvest for Aalborg. 

Her var han omgivet af skov, som han og kammeraterne 

kunne rende rundt og lege røvere og soldater i, og på de tid-
lige morgener cyklede de ofte ud til Ulvedybet og så solen 
stå op, mens disen hang over Limfjorden.

Mest af alt gik hans tid dog med at dyrke atletik i Skov-
dalen – atletikstadionet i det vestlige Aalborg, der ligger 
omkranset af høje træer. Det var lidt af en tilfældighed, at 
han forelskede sig i lige netop den sportsgren eller rettere 
paraply af kaste-, springe- og løbediscipliner. Som 11-årig, i 
1988, sad han klistret til fjernsynet og fulgte med i de olym-
piske lege i Seoul, og han havde en idrætslærer på skolen, 
som selv dyrkede atletik og ofte hev eleverne med ud for 
at dyste om mærker. Men atletikken blev også et frirum 
for Joachim B. Olsen – en verden, han kunne forsvinde ind 
i, hvor han ikke behøvede at forholde sig til forældrenes 
skilsmisse og de voksnes problemer.

Året forinden var nemlig sprunget endnu en bombe i 
hans barneliv. En aften havde hans far sat ham ned ved 
køkkenbordet i sin lejlighed i Blegdalsparken i Aalborg, 
fordi han mente, at det var på tide, han kendte den egentli-
ge baggrund for forældrenes skilsmisse. Faren var homo-
seksuel. Det havde han altid vidst, men han var vokset op 
med stokkonservative forældre i Vordingborg i 50’erne og 
60’erne, hvor det aldrig havde været en reel mulighed at 
springe ud. 

”Min far havde aldrig kunnet være den, han rent faktisk 
var. Jeg tror, det var noget, han kæmpede rigtig meget med 
i mange år. Eller det ved jeg, for det fortalte han mig flere 
gange senere, hvor vi kom til at snakke om det igen. Han 
mødte min mor og blev oprigtigt glad for hende, men da 
han rundede de 40 år, kunne han ikke længere undertryk-
ke, hvem han i virkeligheden var,” siger han.

I klubben fandt Joachim B. Olsen andre at dele sin pas-
sion med, men også nogle at se op til. Stærke, dedikerede 
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mænd, der levede og åndede for at vinde. Bl.a. den forsva-
rende danmarksmester i diskoskast Brian Møller, der var 
syv år ældre end ham, og som trænede virkelig seriøst.

”Ud over at jeg fra starten havde en ægte kærlighed til 
sporten, og det rimelig hurtigt stod klart, at jeg var god til 
det – det er altid sjovere, når man er god – så var det også et 
sted, jeg kunne søge hen, hvor der var voksne, der virkelig 
gerne ville bruge tid med mig,” siger han.

”Min far var overhovedet ikke sportsinteresseret. Altså 
sådan 0 %. Han bakkede mig altid op og kom til stævnerne, 
men jeg vidste, at det ikke sagde ham noget. Det gjorde det 
til gengæld for de voksne i klubben.”

Hans træner stod på stadion hver eneste dag, klar til 
at tage imod ham. Det var ikke, fordi træneren så et stort 
talent i den unge knægt til at begynde med – til gengæld så 
han viljestyrke. Det tændte Joachim at træne hårdt og man-
ge gange om ugen, også selvom det var snevejr eller frost, og 
han måtte banke isen af, før han kunne støde den iskolde 
jernkugle af sted. 

Som 13-årig begyndte han at følge individuelle trænings-
programmer, som bl.a. indebar styrketræning. Noget, som 
træneren fik meget kritik for i atletikkredse, for dengang 

var kulturen, at man skulle være mindst 18 år, før man be-
gyndte på den slags. Men Joachim B. Olsen syntes, det var 
fedt, og snart forvandlede den unge nordjyde sig til et sandt 
muskelbundt.

”Jeg var tidlig til at udnytte, at der var nogen, der gerne 
ville hjælpe mig. Det er altid en fordom om folk som mig, at 
man skal tage det fuldstændig bogstaveligt, at man er sin 
egen lykkes smed. For det tror jeg heller ikke selv på. Der er 
masser af mennesker, der har en andel i, at jeg nåede dertil, 
hvor jeg gjorde.”

I DE FØRSTE år prøvede Joachim B. Olsen kræfter med 
lidt af det hele i atletikkens verden. Længe drømte han 
om at blive tikæmper, men måtte sande, at hans talent 
mere rettede sig mod kastedisciplinerne. I stedet blev 

hans store passion diskoskast, og som 19-årig kvalificerede 
han sig til junior-VM i Australien.

Det var kæmpestort, men tingene forløb ikke, som han 
havde ønsket. Han måtte tage til takke med en 23.-plads, 
for med sine 184 cm kunne han intet stille op mod de typisk 
over 190 cm høje konkurrenter.

”Det gik simpelthen op for mig, at jeg ikke var høj nok. 
Jeg vidste godt, at det var vigtigt i diskos, men det var, som 
om jeg først rigtig forstod det, da jeg mødte de der tyskere 

og amerikanere på min egen alder, som var to meter høje og 
kunne kaste sindssygt langt.”

Han måtte sluge den bitre pille og erkende, at han sim-
pelthen ikke var bygget til at konkurrere på allerøverste 
niveau – i hvert fald ikke, hvis han drømte om medaljer. 
Og det var ikke en mulighed at stille sig tilfreds med en 
middelmådig karriere, så derfor rettede han fokus mod en 
anden disciplin: kuglestød. Det bar øjeblikkeligt frugt. 

”Lige pludselig eksploderede jeg bare. Så syntes jeg, at 
kuglestød var det fedeste i verden,” siger han.

Joachim B. Olsen gjorde øjeblikkeligt næsten absurde 
fremskridt. Det første år forbedrede han sin personlige re-
kord med 2,5 meter, og så tog han en meter mere, og så end-
nu en. Og da det blev et spørgsmål om millimeter, var han 
for længst blevet opslugt af jagten på de næste marginaler. 

”Jeg kan ikke forklare det med andet end …,” siger han 
og går så i stå, mens han leder efter ordene til at forklare, 
hvorfor lige netop kuglestød blev det altoverskyggende 
omdrejningspunkt i hans liv. 

”Det er jo irrationelt. Altså, på overfladen er sport jo helt 
tosset, uanset om man løber rundt efter en fodbold eller 
støder en kugle. Men når først du bliver bidt af det, er der 

ingen vej ud igen. Det appellerede til mig, 
at det er objektivt. Det er målebåndet, 
der afgør, hvem der vinder, og man har 
selv stor indflydelse på resultatet. Jeg 
blev bare så forelsket i sporten. Det var 
virkelig min første store kærlighed.”

Da Joachim B. Olsen blev student, var 
det da heller ikke drukture, der fyldte 
hans tanker, men spørgsmål om, hvad 
det egentlig kunne drives til. Og i sit 
sabbatår brugte han stort set hele sin 
børneopsparing på kost. Han fulgte strin-
gente rutiner og vidste præcis, hvornår 

på dagen han skulle træne, og hvornår han skulle spise. 12 
ugentlige træningspas, fem daglige måltider og to shakes.

”Jeg satsede hele butikken på atletik. Der var ikke nogen 
plan B. Der var kun det her.”

DEN STORE NORDJYDE gik da heller ikke ube-
mærket hen. Han landede et Team Danmark-spon-
sorat, og der var bud efter ham på den globale 
atletikscene. Tre amerikanske universiteter tilbød 

ham et sportslegat, og han endte med at vælge University 
of Idaho, der havde fostret bl.a. den tredobbelte verdens-
mester og olympiske mester i tikamp. Det lød som det 
perfekte sted at blive god, og da han så faciliteterne, fortrød 
han ikke. I Aalborg var han vant til et lille kælderlokale 
med gamle vægtstænger og til at træne kuglestød udendørs 
om vinteren. Her fandt han en kæmpemæssig indendørs 
atletikbane.

”Der var 55 meter til loftet i den ene af hallerne … Aal-
borgtårnet kunne stå inde i den hal!”

De næste fire år stødte han kugler i den mellemstore by 
Moscow i det vestlige Idaho. Her fik han flyttet sine græn-
ser, for pludselig var han ikke længere pr. automatik det 
største brød i styrkelokalet. 

”I Aalborg havde jeg bænket 180 og tænkt, at jeg var en 

”ALTSÅ, PÅ OVERFLADEN ER SPORT 
JO HELT TOSSET, UANSET OM MAN 
LØBER RUNDT EFTER EN FODBOLD 
ELLER STØDER EN KUGLE.”
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fandens karl. Her var der amerikanske fodboldspillere, der 
gjorde det nærmest ubesværet. Det ændrede simpelthen 
min opfattelse af, hvad der er muligt.”

Til de nationale universitetsmesterskaber, NCAA, kon-
kurrerede Joachim mod nogle af de bedste kuglestødere i 
verden. Fordi collegesport samtidig er prestigefyldt i USA, 
kunne der sidde op mod 40.000 tilskuere på tribunerne. 

”Jeg gik fra stævner i Danmark, hvor der stod en hånd-
fuld familiemedlemmer, til at træde ind på den helt store 
scene med rigtig, rigtig, rigtig mange tilskuere,” siger han.

Den unge dansker led dog ikke under bevågenheden – 

tværtimod. Han deltog i seks NCAA-turneringer, sluttede 
hver gang på podiet, og i år 2000 lykkedes det ham ligefrem 
at vinde guld på et proppet stadion i North Carolina. 

Han stødte 20,26 meter og slog samtidig den danske 
rekord, der havde stået siden 1972. På universitetet blev 
han efterfølgende modtaget som en form for helt og optaget 
i Hall of Fame med ordene: ”Der er mange store stødere i 
Idahos atletikhistorie, men én stikker klart ud fra resten.”

I dag er Joachim B. Olsen helt sikker på, at det var sundt for 
ham at stifte bekendtskab med den amerikanske fandeni-
voldskhed, hvor man kan gøre det, hvis man kan drømme det.
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”Det er nemt at blive lidt selvtilfreds i Danmark, når man 
er den bedste, men her var der hele tiden nogen, der pres-
sede mig. Til min allerførste træning spurgte min træner, 
hvad mit mål var, og jeg sagde, at det var at komme til OL. Så 
kiggede han nærmest fornærmet på mig: ’At komme til OL? 
Fucking win it!’”

DET VAR PÅ nogenlunde samme tid, at dansker-
ne stiftede bekendtskab med den 125 kg tunge 
nordjyske kraftkarl. Til OL i Sydney i 2000 kunne 
man følge ham, når han spændte højrearmen 

med vikingetatoveringen og vred sit ansigt i lidelse bag 
de små brilleglas, hver gang kuglen skulle stødes så langt 
som muligt. Men også når han græd som pisket foran de 
rullende kameraer, da det ikke gik som håbet, og han mis-
sede kvalifikationen til finalen. Og skidt blev til værre, da 
han efterfølgende blev sendt hjem fra OL-lejren, fordi han 
havde viderebragt rygter om, at guldvinderen var røget i en 
dopingtest. 

”Det lyder skørt i dag, men internettet var stadig en ret 
ny ting, og jeg troede bare, at jeg sad og skrev med et par 
kolleger på et lille supernørdet kasteforum. Pludselig var 
det ude og blev en stor skandale. Det var ret surrealistisk, 
og jeg havde det virkelig skidt med det,” siger han.

Joachim B. Olsen rejste sig fra den dobbelte skuffelse ved 
at kvalificere sig til otte finaler i træk til VM, EM og OL. Men 
selvom han hen over en årrække viste sig som den måske 
bedste kuglestøder i verden, var ”de sidste marginaler 
aldrig på hans side”, som han formulerer det. 

”Jeg endte på medaljeskamlen hver gang, men der var 

altid en anden, der stod øverst. Jeg blev tit betragtet som 
ham, man skulle slå, hvis man gerne ville vinde. Det var der 
så næsten også altid en, der gjorde,” siger han.

Det blev ganske vist til guld i EM i Madrid i 2005, karri-
erens højdepunkt, men ellers blev succeserne ved med at 
udeblive, og ved OL i Athen i 2004 var han kun ni millime-
ter fra den ultimative triumf. Selvom det havde været hans 
livs største oplevelse at konkurrere på det antikke stadion, 
kunne han ikke frasige sig skuffelsen.

”Man stiller jo op for at vinde,” siger han – uden at tilføje 
yderligere.

Fire år senere åbnede han OL i Beijing med den æreful-
de tjans som fanebærer for den danske besætning, men 
selve turneringen blev ingen succes pga. skader, og da 
han året efter fik en diskusprolaps, blev det det definitive 
kugledødsstød. Han havde håbet på tre gode år endnu og et 
punktum ved OL i London i 2012, men det var usikkert, om 
han overhovedet ville kunne nå sit gamle niveau.

”Jeg kunne måske have kæmpet mig tilbage til at støde 
20,5 eller 21 meter, men det havde jeg prøvet, og så ville jeg 
ikke længere være medaljekandidat. Når det var vilkårene, 
kunne jeg mærke, at jeg følte mig mættet.”

Så på et pressemøde oplyste han, at han havde indstillet 
sin karriere som kuglestøder. Det havde været hans helt 
store kærlighed, og nu var det pludselig slut. I den efter-
følgende periode blev han overvældet af en kæmpemæssig 
følelse af sorg.

”Det var min identitet. Hele min tilværelse var ind-
rettet efter, at jeg var kuglestøder. Jeg stod op på samme 
tidspunkt hver dag og gik i seng på samme tidspunkt. Alt 
var planlagt, og når det så pludselig forsvinder … Det var 
enormt skræmmende.”

I EFTERÅRET 2010 skulle Liberal Alliances kommende 
folketingskandidater præsenteres på et stort anlagt 
pressemøde i København. Joachim B. Olsen stod og 
skuttede sig. På hele turen fra Aarhus havde han haft 

lyst til at vende om. Han var kommet i tvivl igen. Det var på 
mange måder et komfortabelt liv, han levede, så hvorfor 
dog kaste sig ud i alt det?

Da det kom til stykket, havde tanken om afslutningen på 
kuglestødskarrieren vist sig at være værre end realiteten. 
Den efterfølgende tid – før han blev politiker – betragter 
han stadig som den lykkeligste i sit liv. Alt for længe havde 
han haft hovedet oppe i egen røv. Og uden detailstyringen 
af sit liv havde han pludselig tid og energi, som han kunne 
bruge på sine børn og nærmeste, der ikke altid var kommet 
i forreste række.

Men så begyndte han alligevel at kede sig lidt, og noget 
skulle der jo ske på et tidspunkt. Han havde bl.a. tilbud om 
trænerjobs i USA på hånden, men jo større afstand han fik 
til sporten, jo mindre tillokkende lød det. 

”Når man er så fokuseret på én ting, får man tunnelsyn, 
og når man så bliver tvunget væk fra det, finder man ud af, 
at der findes en hel planet fuld af mennesker, der er passio-
nerede for andre ting – og lever gode liv alligevel,” siger han. 

”Da jeg fik fjernet skyklapperne, kunne jeg mærke, at jeg 
ikke kunne finde glæden ved at være træner. Der skulle ske 
noget andet.”
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Blandt hans mange overvejelser var folketingspolitiker 
dog ikke at finde. Derfor blev han også taget på sengen, da 
daværende partiformand for Liberal Alliance Anders Sa-
muelsen spurgte ham, om han kunne finde på at stille op. 
Det var dog ikke grebet helt ud af den blå luft. Joachim var 
medlem af partiet og havde både deltaget i et vælgermøde 
for partilederen, hvor han havde holdt et oplæg om børn 
og unge i idræt, og været ude offentligt at støtte Samuelsen, 
der dengang var byrådsmedlem i Horsens, til kommunal-
valget, men han havde ingen planer haft om ligefrem at 
forfølge en politisk karrierevej.

Efter forespørgslen gik han længe og afvejede fordele 
og ulemper. Familien boede i Aarhus, så hvis han skulle til 
at pendle, ville han igen være rigtig meget væk. Men det, 
der tyngede mest på den forkerte side af vægtskålen, var 
usikkerheden. Han følte sig tryg i sportens verden, men her 
anede han ikke, om han kunne stå distancen. På den anden 

side var han jo blevet bidt 
af den politiske bacille alle-
rede som barn, og nu havde 
der pludselig åbnet sig en 
mulighed for at forfølge den 
passion. Så han endte med 
at sige ja … og fortrød så 
igen. Til sidst måtte Anders 
Samuelsen nærmest bogsta-
veligt talt trække Joachim 

B. Olsen ind i lokalet for at offentliggøre hans kandidatur.
”Liberal Alliance var et lille og lidt kontroversielt parti, 

og jeg vidste, at så snart det blev offentliggjort, ville folke-
stemningen vende sig mod mig,” siger han. 

”Man skal huske på, at alle kunne lide mig. Alle elsker 
succesfulde sportsfolk, og jeg var en ud af to, der vandt 
OL-medaljer til Danmark dengang. Jeg havde tilmed 
vundet ’Vild med dans’ i 2008. Så bliver man ikke mere po-
pulær. Hvorfor dog smide det væk, for at folk i stedet synes, 
at man er verdens største idiot?”

DA DER IKKE var nogen vej tilbage, gik Joachim 
B. Olsen all in. Det blev også nødvendigt, for nu 
stod han i kugleregnen. Den politiske kommen-
tator Henrik Qvortrup kaldte hans kandidatur ’et 

kendthedstrick’, og i en artikel i Politiken udtalte anony me 
medlemmer af partiet sig kritisk. ”Jeg tror, at Joachim B. 

I STØDET
Som kuglestøder 

står man i en cirkel 
med en diameter på 

2,13 meter.

Kuglen vejer 7,26 kg 
for mænd og 4 kg 

for kvinder.

Kuglen må ikke 
kastes, men skal 
stødes med en 

skubbende  
bevægelse.

Danmarksrekorden 
udendørs er stadig 
Joachim B. Olsens. 
Den blev sat i 2007 

og lyder på 21,61 
meter.

Kilde: Wikipedia, 
Statletik m.fl.
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Olsen bliver et mellemkapitel i Liberal Alliances historie,” 
blev én citeret for at sige. 

Under valgkampen stjal han flere gange rampelyset på 
kontroversiel vis ved bl.a. at udtale, at han ikke principielt 
var imod flerkoneri og godt kunne støtte en skat på 20 %, 
hvilket fik Jyllands-Posten til at nominere ham til årets 
politiske bommert og i samme forbindelse berette om, at 
det havde ført til ”noget nær panik i Liberal Alliance”.

Joachim B. Olsen havde været vant til positive reaktioner 
og måtte nu forholde sig til det modsatte. Alligevel kom det 
forgangne årti under offentlighedens lup ham til gavn.

”Jeg vidste godt, at det kun var en del af mig, de forholdt 
sig til. Som kuglestøder havde de kun kendt mig som 
sportsmand, og nu kendte de mig som politiker – ikke pri-
vatperson,” siger han og stikker en ny pose snus op under 
overlæben. 

”Jeg siger ikke, at det var sjovt. Men det var heller ikke 
noget, jeg mistede nattesøvn over.”

Joachim B. Olsen havde fundet en måde at være dagsor-
denssættende på, og det var en sand fryd for ham med de 
politiske slagsmål. Han stemplede ind 
i enhver betændt debat – fra indvan-
drerdebatten til kønsdebatten, der 
fik Ida Auken til at spørge, om ”der er 
noget galt inde i Joachim B. Olsens ho-
ved”. Men mest bemærkelsesvær-
dig var debatten om ’Fattig-Carina’ 
mellem ham og SF’eren Özlem Cekic, 
der nåede hele vejen til The New York 
Times’ spalter, hvor han udtalte, at 
”velfærdsstaten er ude af kontrol”.

”Jeg har altid befundet mig godt i 
konflikt, og politik er konflikt i sin na-
tur, for det er en måde at dele sig efter 
anskuelser. Demokrati er en civiliseret 
måde at lade bestemte værdier vinde. 
I gamle dage huggede man hovedet af 
sin politiske modstander. Det gør vi 
heldigvis ikke mere, men det er stadig 
samme kamp. Hvis man vil være i 
politik, må man acceptere, at man ikke 
kan være venner med alle, for i sagens 
natur ønsker vi noget forskelligt,” siger 
han.

Selvom han nød at befinde sig i 
krydsilden, affødte de sprængfarlige 
debatter ofte voldsomme reaktioner. 
Han måtte vænne sig til uønskede tele-
fonopkald om natten og grimme kom-
mentarer på sociale medier, og i 2018 
blev en mand dømt for på Facebook 
at have truet ham med bank. Alligevel 
var de forskellige sager i hans optik for 
vigtige til at lade sig kue. 

”Jeg kunne godt lide kampene, ja, 
men det var også, fordi jeg brændte for 
det, de handlede om. Jeg var helt over-
bevist om, at jeg havde ret, og tænkte, 
at det her må jeg da kunne overbevise 

folk om,” siger han og fører atter hånden igennem skægget. 
”I dag kan jeg se, at det var utrolig naivt.”

ALLEREDE 10 DAGE før folketingsvalget i 2019 
vidste Joachim B. Olsen, at han ikke ville blive gen-
valgt. På selve valgaftenen valgte han dog at ty til 
sin galgenhumor. Det var nemlig en aften, hvor alt 

gik galt for Liberal Alliance, der blev kraftigt decimeret, og 
hvor selv formand Anders Samuelsen røg ud af Folketinget 
– og selv var den sidste til at opdage det. Da han trådte frem 
på scenen for at tale for de fremmødte LA’ere, erkendte han 
valgnederlaget, men manede samtidig til besindighed. Og 
imens kørte TV 2 News bag ham –pludselig med gul bjælke: 
”Anders Samuelsen ude af Folketinget.”

”Han var den eneste i lokalet, som ikke vidste, at han 
var røget ud. Det var fuldstændig absurd,” siger Joachim B. 
Olsen og trækker på smilebåndet. 

”Det var hele tiden stolpe ud på sådan en måde, hvor man 
til sidst ikke kunne lade være med at grine af det.”

Da den tragikomiske latter var forstummet, var det dog 
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ikke længere så sjovt. I en alder af 42 lagde han sin anden 
karriere bag sig og var usikker på, hvad der nu skulle ske.

”Det var ikke en personlig sorg, som da jeg stoppede som 
kuglestøder, for her havde jeg været en del af et kollektiv, 
men det havde også været en tid præget af intern uenighed, 
hvor venner blev til fjender, og jeg for alvor fik set den ube
hagelige side af politik,” siger han.

I ugerne efter var han sur og skuffet. Han mente, at parti
ledelsens politiske linje havde kostet dyrt. Men han havde 
omvendt heller ikke været i stand til 
at ændre kursen, og nu stod han her. 
Endnu en gang uden en plan B.

Men så blev han kontaktet af Kri
stoffer Eriksen fra Radio24syv. Han 
ville lave et nyhedsprogram, og han så 
Joachim B. Olsen for sig i værtsrollen. 
Da radiokanalen kort efter måtte dreje 
nøglen om, gik planen i vasken, men så 
røg Eriksen videre til Ekstra Bladet og 
hev i stedet Olsen med til Rådhusplad
sen i en rolle som politisk kommen
tator. To år senere, i 2022, skiftede 
han til en lignende stilling på B.T. og blev desuden vært for 
podcasten ’Slottet & Sumpen’.

”Jeg elsker virkelig jobbet og allermest at lave podcast og 
interview. Det er både sjovt og spændende – og udfordrende, 
især det dér med nogle gange at ødelægge den gode stemning, 
som min redaktør så gerne vil have mig til. Det er så naturstri
digt at sætte kniven ind og stille det ubehagelige spørgsmål 
… Men man skal huske sig selv på, at pointen jo ikke er den 
gode stemning. Der sidder en magthaver, og derfor må man gå 
kritisk til vedkommende. Det er der intet personligt i.”

MAN KUNNE MÅSKE fristes til at tro, at 
Joachim B. Olsen med alderen er blevet mere 
rund i kanterne. Men sportens sprog, der blev 
indkodet i ham fra en tidlig alder, kan han ikke 

vriste sig fri af. Her handler det om at vinde og tabe, og det 
er hele tiden sådan, han italesætter tilværelsens forskellige 
aspekter, også da han undervejs i interviewet kommer ind 
på sin skilsmisse i 2022.

”Vi er gode venner og tager på ferie sammen og sådan 
noget, men det er helt klart det største nederlag i mit liv. 
Det var jo ikke planen, vel, og det er en sorg for ens børn, 
ligesom det var en sorg for mig, dengang mine forældre 
blev skilt.”

På samme måde nager fortidens nederlag fra både sport 
og politik ham stadig. De seneste år som politisk kommen
tator har fået ham til at se sin egen politiske karriere i et 
klarere lys. Selvom han mener, at han var god til at sætte 
dagsordener, var der andre ting, han ikke mestrede, og 
han kan ikke lade være med at tænke tilbage på bestemte 
episoder, som han burde have håndteret anderledes, så de 
afgørende marginaler måske var faldet ud til hans fordel.

”Der var gange, hvor jeg skulle have været bedre til at 
nuancere tingene. Det blev for nemt at tillægge mig dårlige 
intentioner, så jeg blev sårbar over for angreb fra politiske 
modstandere,” siger han. 

”Jeg kom fra en verden, hvor alt var målbart, men det kan 

man bare ikke overføre til politik. Jeg undervurderede 
betydningen af at skabe personlige relationer til politiske 
modstandere. Jeg gad ikke drikke kaffe med dem, for hvor
for skulle jeg lære dem at kende? Men jeg må erkende, at 
jeg tog fejl, for det betyder noget mellem mennesker, at vi 
kan kigge hinanden i øjnene. Det er sådan, man opbygger 
tillid, før man går ind i forhandlingslokalet.”

Den politiske selvransagelse er dog ingenting sammen
lignet med den sportslige. 

Når han tænker tilbage på årene som elitesportsmand, 
dukker fortrydelsen straks op. Som da han fortæller, at 
han endte med at droppe diskoskast, da han for alvor var 
blevet god til kuglestød, men i bagklogskabens klare lys 
burde have holdt fast i begge discipliner. 

”Jeg skulle have haft den danske rekord i diskos. Det 
skulle jeg altså. Den danske rekord fra 1977 blev sat under 
nogle ret favorable vindforhold, fordi man decideret af
holdt vindstævner dengang og jagtede rekorden. Den er på 
61,30, men jeg har tre gange kastet over 60 meter på store, 
åbne stadioner og også længere end den danske rekord 
til træning. Det var dumt, at jeg ikke blev ved. Det er en af 
mine fortrydelser.”

Det mest pinefulde for ham er kuglestøderårene, hvor 
det hele tiden var så tæt på. Og hver eneste uge glider hans 
tanker automatisk over på noget, han skulle have gjort 
anderledes, så det ville have indbragt ham mere og ædlere 
metal. Han var 11 år, da det blev indprentet i ham, at livet 
handler om at vinde, så hvordan skulle nederlagene kunne 
andet end at nage ham?

”Jeg går rundt og tænker, at hvis bare jeg havde gjort 
sådan her i stedet, havde jeg helt sikkert vundet. Hvis bare 
jeg havde ændret noget i min træning, eller hvis jeg havde 
vidst, hvad jeg ved i dag. Der var ikke nogen, der kunne 
træne hårdere end mig, men jeg kom også til at træne for 
meget og for hårdt i lange perioder. Særligt de sidste år 
af min karriere kunne jeg godt have været mere frisk og 
toppet bedre. Sådan noget kan jeg gå rundt og have lange 
samtaler med mig selv om. Jeg har det stadigvæk sådan 
med det ene OL, at hvis vi havde haft 10 konkurrencer den 
dag, så havde jeg vundet syv af dem,” siger han og ligner 
en, der er sendt tilbage til de lune augustaftener i Athen i 
2004. 

”Hvis bare jeg kunne spole tiden tilbage til tre uger før 
OL og ændre nogle småting, så jeg havde været lidt mere 
frisk om aftenen, da vi kom til finalen … Så havde den 
været hjemme. Det er jeg helt sikker på.” 

”JEG HAR ALTID BEFUNDET MIG GODT 
I KONFLIKT, OG POLITIK ER KONFLIKT 

I SIN NATUR, FOR DET ER EN MÅDE AT 
DELE SIG EFTER ANSKUELSER.”
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HACKS

Sig det med 
evighedsblomster 

AF LOUISE ROSENKILDE LARSEN   FOTO CHRISTEL FRYDKJÆR

Friske blomster kan noget særligt, men er også en kort fornøjelse. Med en hjemmelavet  
evighedsbuket af perler har du blomster, der holder i … ja, en evighed.

FIN 

VÆRTINDEGAVE

... eller nyd den 

selv. Og miks og 

match, som du 

ønsker.



Kronblade
 Mål 50-60 cm ståltråd af.
 Kom små perler på ca. 12 

cm af ståltråden.
 Lav en løkke af perle-

rækken, og drej enderne af 
ståltråden en enkelt gang 
rundt om hinanden. Der skal 
være en lang ståltrådsende 
og en kortere ståltrådsende 
på ca. 5 cm. 

 Fortsæt med at sætte 
små perler på den lange 
ende, indtil perlerækken når 
toppen af din perleløkke. 
Fold ståltråden rundt om 
toppen af løkken, og fortsæt 
med at sække perler på 
ståltråden, til de når bunden 
af løkken igen.

 Drej de to ståltrådsender 
rundt om hinanden, til de 
danner én lang stilk. 

 Nu har du lavet det første 
blomsterblad. Form bladet 
ved at trække forsigtigt i 
ståltråden. Gentag, til du har 
fem blomsterblade. 

Blomstermidte
 Mål ca. 12 cm ståltråd af.
 Placér en stor perle ca. 

4 cm inde på ståltråden, og 
sno den korte og den lange 
ståltrådsende rundt om hin-
anden, til de danner en stilk. 

 Gentag fem gange. 

Blade til stilken
 Mål ca. 1 meter ståltråd af. 
 Følg opskriften på kron-

blade, men fortsæt med at 
lave perlerækker af små 
perler på den lange ende af 

DET SKAL DU
BRUGE
Ståltråd 
Tang 
Små perler 
Store perler 
Blomstertape

ståltråden, som foldes rundt 
om løkken, til hele bladet er 
fyldt ud. 

 Gentag, så du har to 
blade. 

Saml blomsten
 Start med at samle mid-

ten af blomsten ved at sno 
trådene med de store perler 
rundt om hinanden. 

 Sæt det første kronblad 
på ved at vikle ståltråden 
rundt om trådene fra blom-
stermidten. Gentag med de 
resterende fire kronblade.

 Placér bladene på stilken 
ved at vikle ståltråden rundt 
om stilken fra blomstermid-
ten og kronbladene.

 Afslut med blomstertape 
rundt om stilken.  

SÅDAN GØR DU

Benyt annoncekoden Æ01 og book direkte på tlf.
6253 2406 / info@aeroehotel.dk / www.aeroehotel.dk

ÆRØ HOTEL
KUN FOR DE VOKSNE

BØRNEFRI

FERIE PÅ

SKØNNE

ÆRØ

3 skønne dage i april
med bl.a. helpension og underholdning

Færgebillet t/r m. ÆrøXpressen, som sejler fra Langeland til Ærø,
2 x Overnatning m. helpension i standard dobbeltværelse, 1 x
Aftenkaffe m. Ærøpandekager, 1 x Guidet bustur, 2 x Dinner-
musik m. pianist, 1 x Koncert- og danseaften m. Keld & Hilda,

samt 1 x Underholdning m. Syngepige Elsebeth Iver

Pris pr. person kun 2.295,-  l  tillæg for enkeltværelse
Ankomst 5., 8., 9., 11., 12., 15.,

17., 19., 22., 24., 26. samt 29. april 2024

Oplev Klaus & Servants i oktober 2024
Se mere på vores hjemmeside

Maj Særtilbud m. helpension og danseaften
Færgebillet t/r m. ÆrøXpressen, som sejler fra Langeland til Ærø,
3 x Overnatning m. helpension i standard dobbeltværelse, 2 x

Frokost, 3 x Eftermiddagskaffe m. kage, 3 x Eftermiddagssnacks,
1 x Aftenkaffe m. Ærøpandekager, 1 x Guidet bustur m.

Stop’N’Shop hos Ærø Bryggeri, 1 X Byvandring, 1 x Dinnermusik
og mulighed for dans samt 1 x Underholdning m. Syngepige

Pris pr. person kun 3.232,-  l  tillæg for enkeltværelse
Ankomst 1., 4., 7., 10., 13., 16., 19., 22., 25. samt 28. maj 2024

Benyt annoncekoden V12 og book direkte på tlf.
6253 2406 / info@aeroehotel.dk / www.aeroehotel.dk
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Er bange for, jeg har angst.” 
”Mine forældre er blevet 
skilt og kan ikke rigtig 
snakke sammen.” ”Jeg føler 

mig tyk og er meget ked af det hele 
tiden.” Det er bare nogle af de proble-
mer, børn og unge henvender sig med, 
når de kontakter BørneTelefonen, 
hvor rådgiverne sidste år havde 63.529 
samtaler og dermed over 3.000 flere 
end året før. 

De fleste af dem, der tager imod 
opkaldene på Børns Vilkårs døgnåb-
ne telefon eller svarer på sms, chat, i 
brevkassen og på platformen HØRT, 
er frivillige. Mennesker, der brænder 
for at hjælpe børn og unge, der har det 
svært. Og alle med en børnefaglig bag-
grund, der kvalificerer dem til at tage 
samtalerne. Måske er de pædagoger, 
studerende, psykologer, lærere 
eller har på anden vis beskæf-
tiget sig med børn i deres 
arbejdsliv. Men med det 
stigende antal henvendel-
ser fra børn og unge vokser 
også behovet for frivillige. 
Og de er ikke altid lige lette 
at finde, lyder det fra Børns 
Vilkår.

”Da vores rådgivning er åben alle 
døgnets timer, skal vi bruge rigtig 
mange med en børnefaglig baggrund 
for at kunne dække behovet. Det er en 
stor opgave at sikre, at der er tilstræk-
keligt med frivillige,” siger Rasmus 
Kjeldahl, direktør i Børns Vilkår.  

FOKUS

Børns Vilkår har flere samtaler over BørneTelefonen end nogensinde før, og 
det giver et voksende behov for frivillige, der kan tage de vigtige snakke om 
alt fra venindefnidder til alvorlig mistrivsel. Derfor går Brugsen nu ind i kam-

pen for at finde flere, der kan være børnenes og de unges

STØTTENDE 
STEMMER

AF EVA GULD KLAUSEN   ILLUSTRATIONER: ORAWAN WONGKA/ISTOCK

København for at være frivillig. Du 
kan være frivillig hjemmefra, uanset 
hvor du bor i Danmark,” siger Rasmus 
Kjeldahl.

Jesper Hald Kjeldsen, kommerciel 
direktør i Brugsen, medgiver, at det 
ikke er en nem opgave at skaffe 400 
frivillige, men dog en opgave, der er 
oplagt for den lokale butikskæde at 
kaste sig over.

”Brugsen kan gennem et landsdæk-
kende butiksnetværk og de mange 
digitale kanaler være med til at skabe 
synlighed omkring BørneTelefonen og 
forhåbentlig inspirere en række af vo-
res lokale kunder til at yde en indsats 
for en vigtig sag,” siger han.

Da Coop ændrede i koncernens bu-
tikskæder, blev Brugsen sat mere fri, 
samtidig med at butikskædens lokale 
forankring blev tegnet tydeligere op. 
Med rødderne dybt plantet i lokalsam-
fundene giver det mening at indgå i et 
partnerskab, hvor de lokale kunder 
og medlemmer kan blive involveret, 
understreger Jesper Hald Kjeldsen. Og 
så er selve sagen afgørende.

”Vi havde flere partnerskaber 
i tankerne, men vores første 

prioritet var helt klart Børns 
Vilkår, da den indsats, de 
yder, går lige i hjertet på os 
alle,” siger han. 

Partnerskabsaftalen mel-
lem Brugsen og Børns Vilkår 

løber fra 2024 til 2028. Re-
krutteringen af frivillige er kun 

MANGLEN PÅ FRIVILLIGE er da også en 
af årsagerne til, at Børns Vilkår og 
Brugsen netop har indgået en partner-
skabsaftale, hvor det første projekt for 
Brugsen bliver at rekruttere 400 nye 
frivillige rådgivere til BørneTelefonen. 
Hos Børns Vilkår er de håbefulde i 
forhold til det nye partnerskab.

”Det er afgørende, at børn og unge 
ikke står alene med deres problemer 
og alvorlige svigt. Samarbejdet med 
Brugsen hjælper os med at sikre, at 
BørneTelefonen kan svare på flest 
mulige henvendelser – døgnet rundt. 
Vores håb for samarbejdet er, at vi 
kan nå ud lokalt med budskabet om, 
at du ikke behøver at bo i Aarhus eller 

Er bange for at jeg har angst
hvad skal jeg gøre?

DRENG, 12 ÅR

Jeg går hver dag og 
er mega ked af at jeg 
er helt flad og ikke har 

nogle bryster ...
PIGE, 12 ÅR



FOKUS

den første opgave, Brugsen har kastet 
sig over, og der arbejdes på forskellige 
andre aktiviteter på tværs af butiks-
kæden og Børns Vilkår. Eksempelvis 
er det allerede nu fastsat, at kunder i 
Brugsen gennem donationsknappen 
på pantautomaterne skal kunne done-
re deres pant til BørneTelefonen fra 
januar 2025. 

IFØLGE BØRNS VILKÅR er det vigtigt for 
de børn og unge, der henvender sig, at 
det netop er frivillige, der sidder i den 
anden ende af røret eller chatten.

”Børn og unge finder det virkelig 
positivt at tale med en person, som 
har valgt at være til rådighed, uden at 

det er en levevej eller en fra ’systemet’,” 
påpeger Rasmus Kjeldahl.

Og en af dem, der har valgt at stille 
sig til rådighed, er 54-årige Else Juul 
fra Ølgod. I to år har hun lagt øre til alt 
fra veninders grimme kommentarer 
til unges omfattende mistrivsel.

”Det er en kæmpe gave at få lov til at 
finde ud af, hvad der egentlig rum-
sterer i hovederne på børn og unge. 
Nogle gange bliver jeg så berørt af en 
historie, at jeg ville ønske, jeg kunne 
køre ud og hente barnet med det sam-
me, men generelt er jeg bare enormt 
glad for, at jeg gennem samtalerne kan 
være med til at hjælpe,” fortæller hun.

Det er ikke nyt for Else Juul at 

MEGET MERE 
END EN  

TELEFON
BørneTelefonen er, 
som navnet siger, 
en telefon, som 

børn og unge kan 
ringe til døgnet 
rundt, men man 

kan også sende en 
sms, chatte eller 

skrive til BørneTele-
fonens brevkasse. 
Derudover findes 
platformen HØRT, 
der specifikt kom-
munikerer til og 
rådgiver unge.

I 2023 var der 
3.079 flere sam-

taler med børn og 
unge end i 2022 – 

63.529 i alt.

BørneTelefonen 
og HØRT har åbent 

hele døgnet.  
Ring eller sms på 

116111
21.143 samtaler 

foregik på chatten, 
som er den mest 

anvendte kontakt-
form for børn og 

unge.

Størstedelen af de 
børn og unge, der 
henvender sig, er 

13-15 år.

3 ud af 4  
henvendelser  

kommer fra piger.

Forholdet mellem 
barn og forældre 
er det emne, der 

hyppigst går igen i 
samtalerne.

Andelen af  
rådgivningssam-
taler om psykisk 

mistrivsel er steget 
markant fra 20,8 % 
i 2020 til 26,8 % i 
2023. I 2023 var 

der således 15.344 
samtaler, der hand-

lede om psykisk 
mistrivsel.
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beskæftige sig med børn og unges 
udfordringer. Til daglig er hun præst, 
og i sit virke har hun bl.a. startet en 
sorggruppe for børn og unge. Des-
uden har hun arbejdet som lærer i en 
mindre årrække, og så har hun selv to 
teenagere. 

”En af de ting, der kom bag på mig, 
da jeg startede med det frivillige arbej-
de, var, hvor gode børnene og de unge 
er til selv at finde løsninger på deres 
problemer, hvis man bare giver dem 
et lille puf i den rigtige retning. Og så 
er det vildt rørende, når de henvender 
sig på andres vegne, fordi de f.eks. er 
bekymret for en god veninde, der har 
det skidt,” siger Else Juul. 

Hun har kun samtaler på skrift, og 
i 2023 var chatten faktisk den mest 
anvendte henvendelsesform hos Bør-
neTelefonen, mens telefonsamtalerne 
var nummer to på listen.

Tallene fra Børns Vilkår viser også, 
at det tema, børnene og de unge oftest 
havde brug for at tale om, var forhol-

det mellem barn og forældre. Højt på 
listen finder man også emner som 
forelskelse, venskaber og psykiske li-
delser. Men det emne, der har taget det 
største spring op ad listen fra 2022 til 
2023, er selvskadende adfærd, som har 
fyldt i hver 12. af rådgivningssamtaler-
ne. Det svarer til en stigning på 32 %.

 
ELSE JUUL HAR altid haft en drøm om 
at blive frivillig hos BørneTelefonen, 
men førhen var det nødvendigt at sid-
de fysisk ved telefonen på et af Børns 
Vilkårs kontorer i Aarhus eller Køben-
havn. Med hjemmeboende børn og et 
fuldtidsarbejde var det ikke muligt 
for Else. Men i dag har Børns Vilkår 
oprettet en såkaldt hjemme-
rådgivning, hvor de 
frivillige kan tage 
samtalerne på 
chatten og 
sms’en hjem-
mefra.

”Da hjem-

FOKUS

merådgivningen blev oprettet, tænkte 
jeg bare: ’Så rykker vi,’” fortæller Else 
Juul. 

Nogle timer om ugen sidder hun 
derfor klar bag compute-

ren for at svare på de 
store og små proble-

mer, som børnene 
måtte komme 
med. Men selvom 
hun fysisk sidder 
for sig selv, er 

hun ikke alene. 
Der foregår nemlig 

et tæt samarbejde 
mellem de frivillige på 

samme vagt, som befinder sig i et 
fælles onlineunivers og har mulighed 
for at sparre med hinanden. Desuden 
er der altid en koordinator fra Børns 
Vilkår med på linjen, som kan rådgive 
og guide, hvis de frivillige får brug for 
hjælp eller debriefing efter en svær 
samtale. 

”Det er på samme tid virkelig 
professionelt og virkelig hyggeligt. De 
frivillige er fagligt kvalificerede, og 
selvom jeg ikke møder dem fysisk, fø-
ler jeg mig som en del af et fællesskab. 
Vi har mange gode snakke,” understre-
ger Else Juul.  

AT VÆRE FRIVILLIG hos BørneTelefonen 
er et overkommeligt job, mener hun 
– forstået på den måde, at man kan 
arbejde, hvor det passer, og når det 
passer. Kravet er blot, at man kan tage 

Hej kan du hjælpe mig
jeg er ik populær i min klasse
og jeg vil spørge om du kunne hjælpe mig?

PIGE, 10 ÅR

Masser af mening. For Else Juul har det længe 
været en drøm at blive frivillig hos BørneTele-
fonen, hvor hun virkelig føler, hun kan gøre en 
forskel. FOTO: ROBERT ATTERMANN
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minimum fire vagter om måneden af 
to timers varighed. 

”Jeg lægger ofte mine vagter de uger, 
hvor jeg ikke har mine børn, eller om
kring højtider, hvor der ofte mangler 
frivillige.”

Og Else vil klart opfordre andre, der 
går med tanken om at blive frivillig 
hos BørneTelefonen og har kvalifika
tionerne, til at kaste sig ud i det. 

”Der sidder nogle derude, der har 
rigtig meget brug for de her samtaler. 
Det er så givende, det er så dejligt, og 
der skal ikke så meget til. Selvfølgelig 
skal man gøre sig umage med at give 
de rigtige svar, men det er ikke så 
svært,” siger Else Juul.

Det eneste, der faktisk er lidt svært, 
er uvisheden efter samtalen, tilføjer 
hun.

”For hvad sker der 
med barnet, efter 
jeg har talt med 
det? Det er jo 
ude af mine 
hænder, 
og det kan 
godt være 
lidt hårdt.” 

Heldigvis 
er Else god til 
at lægge arbejdet 
fra sig, og hvis et barn 
har brug for mere hjælp end den, 
hun kan give, sørger hun altid for at 

fortælle, at de 
må henvende sig 
igen – og igen. Det kan 
også være, at barnet gennem samtalen 
får identificeret en voksen, barnet 
tør betro sig til, eller at det får forslag 
til, hvor det ellers kan finde hjælp – i 
kommunen, online eller andre steder. 
På den måde kan samtalen være med 
til at sende barnet godt videre. 

I de meget akutte situationer, hvor 
et barn skal hurtigt i sikkerhed, lykkes 
det ofte at få barnet til at opgive sin 
anonymitet, så rådgiverne kan hjælpe 
med at få ambulance eller politi ud. 
Det skete 252 gange i 2023, hvor der 

blev tilkaldt sociale myndigheder, 
politi eller ambulance. Og 

efter en sådan situa
tion får den frivillige 

altid mulighed for at 
vende samtalen og 
situationen med en 
koordinator og andre 

frivillige.   

VIL DU VÆRE 
FRIVILLIG?

Vil du være frivillig 
hos BørneTelefo-
nen, kræver det, 
at du har en bør-

nefaglig baggrund 
(eller er i gang med 
en relevant uddan-
nelse) på minimum 

bachelorniveau. 
Det kan f.eks. være 
pædagog, social-
rådgiver, psykolog 
eller lærer. Også 
andre uddannel-
sesmæssige bag-
grunde kan være 
relevante, og hvis 
du er i tvivl, om du 
opfylder kravene, 

kan du ansøge hos 
Børns Vilkår og 
forklare, hvorfor 
du mener, du er 

kvalificeret.

Ansøg om at 
blive frivillig på 
BørneTelefonen 

på bornsvilkar.dk/
bliv-frivillig 

Her kan du bl.a. 
også tage en test 
og få svar på, hvil-
ken type af frivilligt 
arbejde der kunne 

passe til dig. 

FORÆLDER?  
DU KAN OGSÅ RINGE

Vidste du, at der også findes en 
ForældreTelefon hos Børns Vilkår? 

Her kan du som forælder, bonusfor-
ælder, bedsteforælder, nabo eller 

anden voksen med relation til et barn 
få anonym sparring og rådgivning om 
børn og unges trivsel med rådgivere, 
der har en særlig viden og uddannel-

se på området. 

ForældreTelefonen er åben fra 9 til 17 
og har telefonnummer 3555 5557.

Jeg er 13 år og jeg  
har autisme og bliver 
mobbet og de anderer 

bliver væk fra mig.
DRENG, 11 ÅR

FOKUS

Jeg har rigtig mange “små” ting at tænke på, som bare har bygget sig op, og jeg har det som om jeg er ved at nå et sted, hvor jeg bliver totalt handlingslammet.
PIGE, 19 ÅR
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&MIG           MIN

VARME 
HVEDEBRØDSDAGE

Fra et industribageri i det østlige Aalborg rulles 50.000 
daglige hveder ud, så de kan ende hos bagerne i 

BrødCooperativet. For selv når fridagen forgår, er det vigtigt, 
at hveden består. Og det sørger de for hos Jensen Brød, 
hvor Lars B. Jensen blev chef for mor og far som 25-årig.

AF KRISTIAN BEJDER   FOTO MICHAEL BO RASMUSSEN
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Der bor en bager på Vardevej 
i det østlige Aalborg. Ikke 
sådan en lille bager, der 
bager kringler og juleka-

ger. Nej, nærmere et 7.000 m2 stort 
industribageri, som de fleste danskere 
nok har haft et produkt i hænderne 
fra – uden de måske selv har vidst det, 
som direktør Lars B. Jensen påpeger, 
da Samvirke besøger bageriet.

Et af de mange brødprodukter, de 
laver hos Jensen Brød, er hveder. Og i 
månederne op til store bededag er de 
varme i mere end én forstand. 

”Vores hvedesæson går for alvor 
i gang i januar-februar. Hvis vi skal 
følge med efterspørgslen op til store 
bededag, må vi tidligt i gang. Og efter 
store bededag forsvinder efterspørgs-
len på hveder helt,” fortæller den 
46-årige direktør. 

I 1989 VAR et bageri ledigt på markedet 
i det østlige Aalborg. Bageriets revisor 
ville gerne hjælpe med at få afsat virk-
somheden til potentielle kunder. Men 
i sidste ende købte revisoren det selv 
og ændrede navnet fra Færøbageriet 
til Jensen Brød. Revisoren var Lars B. 
Jensens far.

”Jeg var vel ni år, da min far overtog 
firmaet. Og i starten var bageriet jo en 
legeplads for mig. Når mine forældre 
var på arbejde, løb jeg rundt og legede 
blandt maskinerne. Men der gik ikke 
længe, før jeg også tog del i produktio-
nen,” siger Lars B. Jensen. 

Hos Jensen Brød har de gennem 
årene produceret alt fra fransk 
hotdogbrød og toastbrød til pariser-/
cowboytoast og pebernødder. Allerede 
som 25-årig overtog Lars B. Jensen 
nøglerne til virksomheden. Ikke fordi 
han ikke kunne lide duften i bageriet, 
snarere fordi han så muligheder for 
at udvikle foretagendet. Forældrene 
blev i bageriet – nu med deres søn som 
chef.

”Det var en svær omstilling at skulle 
være chef for mine forældre. Eller 
umuligt. Forstået på den måde, at 
der var nogle ting, som min far havde 

til runde boller, der placeres i firkan-
tede rammer med plads til 48 hveder. 

”Det er lidt som en schweizerkniv, 
når maskinerne går i gang. Der er næ-
sten ikke det, de ikke kan,” forklarer 
direktøren. 

Imens slanger hvederne sig videre 
ned langs transportbåndets blå 
belægning, hvor de først hviler i hæ-
veskab og herefter afbages i ovnen. 

”Når de pakkes, har vi en specialist 
ansat,” siger Lars B. Jensen med et 
smil og fortsætter: ”Han kan altså 
knække pladen med 48 hveder, så de 
helt intakt ryger i posepakningen, 
inden de sendes ud til vores kunder.” 

SPECIALIST ER LARS B. JENSEN måske 
ikke selv. I hvert fald ikke på papiret. 
Han er ikke uddannet bager, men 
som han selv påpeger, har han haft 
hænderne i bolledejen i flere år og 
har næsten 30 års erfaring i brødpro-
duktionen. I dag står han primært 
for udviklingen af forretningen og 
kontakten med kunderne. Sådan var 
det også for snart otte år siden, hvor 
Jensen Brød for første gang satte 
hvederne i produktion.

I år falder store bededag 26. april, 
og når en fridag forgår, er det vigtigt, 
at de varme hveder består. Og her 
er de klar hos Jensen Brød. 50.000 
hveder spyttes ud fra bageriet hver 
dag, og sammenlagt ender det med at 

blive til to millioner hve-
der totalt, der ender hos 
bagere i BrødCooperativet 
i hele Danmark. Og selvom 
hvederne blot er en af 
flere brødvarianter, som 
de producerer på bageriet, 
hjælper det også på det 
samlede melforbrug på 
brødfabrikken, forsikrer 
Lars B. Jensen.

”Sammenlagt bruger 
vi nok mellem 4.000 og 
5.000 tons mel om året 
til vores produktion. Så 
ja, det bliver da til en del 
produkter.”

svært ved at give fra sig. Der var sådan 
en overgangsperiode på 3-4 år, hvor vi 
begge lige så hinanden an.”

I dag er bageriet rykket i nye lokaler 
med mere plads og større produktion. 
Hans far er ikke længere en del af 
virksomheden, selvom han tit lusker 
rundt af ren interesse og ser, hvordan 
det hele kører, mens moren fortsat 
leverer i køkkenet med mad til de 70 
ansatte. 

MENS TØ-SNEEN KÆMPER for at finde 
fodfæste uden for industribageriet, 
er der godt gang i bager-
gerningen indenfor. Ved 
en overdimensioneret 
røremaskine står en bager 
og skraber nogle dejrester 
til bageriets egenkontrol 
af brødet. Dej-baljen ryger 
i mellemtiden hurtigt 
videre til transportbånde-
ne. For inden hveden fra 
Jensen Brød rammer brød-
risteren hos forbrugeren, 
tøffer den gennem maskin-
rummet på bageriet. 

På et transportbånd 
formår maskiner at ændre 
dejen fra ensformig masse 

Hot, hot, hot
Traditionen med at spise varme 

hveder aftenen før store bededag 
har rødder tilbage til midten af 

1800-tallet. Hvedebrød, der den-
gang blev betragtet som en deli-
katesse, blev bagt aftenen før, da 
bagerne ikke måtte arbejde tidligt 
om morgenen på store bededag. 
Dette gjorde det muligt for folk 

at købe de friskbagte hveder om 
aftenen og opvarme og nyde 

dem dagen efter. Traditionen blev 
dog ændret, så vi som nu spiser 

de lune hveder samme aften, som 
de bliver købt.

Kilde: Nationalmuseet

STORE 
BRØD

Jensen Brød blev 
grundlagt i 1989 
og er et industri-

bageri, der forbru-
ger 4.000-5.000 
tons mel hvert år. 

Særligt kendte 
er de for deres 
vendsysselske 

pebernødder. Med 
Brød Cooperativet 
er det Coops mis-
sion at gøre godt 
brød tilgængeligt 

for alle.
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… siger tre mennesker, der ikke længere vil gemme deres kroppe væk, 
fordi de ikke passer ind i den snævre forestilling om  

IDEALKROPPEN, som stadig hersker i 2024.
De vil have lov til at være i verden som de mennesker, de er. 

Caspar Eric med en krop, der halter. Regina Fjendbo med en krop, der er tyk. 
Og Laura Allen Müller med en krop, der er brun.

Se 

os
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AF NANA TOFT    FOTO ULRIK JANTZEN

på LAD MIG PRÆSENTERE mig. Jeg 
hedder Nana Toft, jeg er hvid, jeg er heteroseksuel, jeg er 
normalvægtig, og jeg er normalkroppet, som Caspar Eric – 
digter og handicapaktivist – ville kalde det, altså et menne-
ske uden fysiske og psykiske handicap. So far, so good. 

Jeg er også kvinde, jeg er 49 år og i det, man kalder peri-
menopausen, stadiet før den reelle overgangsalder. Jeg er 
altså ikke helt ung længere, ej heller synderligt fertil. Knap 
så godt. Hvis man altså skal vurdere, hvor normal – eller 
måske rettere hvor ideel – en krop jeg bevæger mig rundt i 
verden med. 

Og det var netop det centrale spørgsmål, jeg havde til 
kropssociolog Maria Hybholt, lektor ved Institut for Folke-
sundhedsvidenskab, da jeg ringede til hende: ”Hvad er en 
normal krop?” Underforstået: ”Er der et ideal for, hvordan 
den skal se ud?”

Svaret var ikke overraskende, at idealkroppen afhænger 
af miljø, af social setting, køn og alder. Der er altså flere 
idealkroppe, men der er samtidig – på et overordnet plan – 
én fælles idealkrop. Der er kroppe, som naturligt tiltrækker 
mere magt og højere status, og som møder mindre mod-
stand og færre fordomme i vores samfund.

”Overordnet set er idealkroppen en hvid cis-mand. Hvis 
du gerne vil opad i hierarkierne, er det et godt udgangs-
punkt. Hernæst er det ideelt med en krop, der ser rask og 
sund ud. Den er slank, tonet, men ikke alt for muskuløs, 
for så bliver man en bøf, og det er ikke idealet i de fleste 
miljøer. Den er samtidig blød, men ikke for blød. Høj, men 
ikke for høj. Pigerne skal have feminine former, men de 
rigtige steder, hvor drengene skal være noget mere fedtfri. 
Den ideelle krop er også gerne yngre, i hvert fald helst ikke 
med synlige tegn på aldring.” 

Det lyder, som om det normale befinder sig på en smal sti? 
”Den kan være skræmmende smal. Det er svært at sætte 

præcise definitioner og præcise karakteristika på den 
ideelle krop, men der er ingen tvivl om, at vi alle sammen 
ved, hvad der er normalt, når vi ser det, eller rettere hvad 
der falder uden for normalen. Det er faktisk skræmmende, 
så bevidste vi er om det,” pointerer Maria Hybholt. 

”Og så er den utrolig definerende for det enkelte men-
neske. Kroppen er på mange måder fantastisk, men den er 
også et ubarmhjertigt stigma,” konstaterer Maria Hybholt.

 
DET VED DIGTER og handicapaktivist Caspar Eric alt 
om. ”Det var nemmere at skære i os end at skære afskyen 
ud af verden.” Sådan skriver han i sin seneste digtsamling, 
’Nye balancer’, der udkom i 2023. 

Han er født i 1987 med cerebral parese, også kaldet CP, 
der bl.a. kan påvirke evnen til at styre muskler og bevægel-
ser, og han blev selv opereret som både treårig og otteårig, 

nu
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Og så er vi tilbage til det med afskyen i verden. Hvordan 
kommer den til udtryk?

”Det er lidt som at skulle forklare nogen, hvad luft er. 
Hvordan forklarer du det, som alle normalkroppede tager 
for givet? Det, som luft er, er systematisk diskrimination af 
mennesker med handicap. Det er baseline. Det er norma-

liteten, og jeg tror, folk ville gå i 
stykker, hvis de vidste, hvad det 
vil sige at have et handicap eller 
et barn med et handicap i den 
danske velfærdsstat.” 

PÅ TRODS AF at Caspar 
Eric mener, folk ville gå i 
stykker, er det hans oplevelse, 
at man samtidig ikke må gøre 
alt for meget opmærksom på 
sit handicap. For man må ikke 
trække offerkortet. Han er selv 
opdraget til ikke at whine, som 

han siger, men arbejde lidt hårdere end andre. 
Det er han på mange måder taknemmelig for. Men det 

betyder også, at han har lært, at det fineste er, hvis man 
ikke kan se, han halter. ”Afskyen er indlejret i os alle. Også i 
mig,” som han forklarer. 

”Alle går rundt og siger: ’Alle liv er lige meget værd.’ Ja, 
det er de. Indtil du møder virkeligheden. For det er mig, 
der blev smidt op i pissoiret. Og hvis du tillader dig at blive 
vred, får du at vide, at du ikke må bruge dit handicap som 
undskyldning. Så skal du ’komme over det’, eller ’du sagde 
sikkert noget strengt’. Ja, det gjorde jeg. Men det gjorde 
Morten også, og han blev ikke smidt i pissoiret. Det er, som 
om folk i dag har glemt, at man ikke selv vælger, om man vil 
være et offer,” pointerer Caspar Eric. 

Så du kører på vrede?
”Nej. Jeg kan godt blive vred, og jeg kan også blive ked af 

det og opgivende. Men jeg synes, livet er smukt, at alle bur-
de have ret til det, og at man ikke som 24-årig bør få aflyst 
sin BPA-ordning (Borgerstyret Personlig Assistance, red.) 
og sendes på plejehjem, fordi staten har opgivet én. Det er 
ikke vrede, det er ren kærlighed. Det er bare kærlighed til 
nogle andre kroppe end dem, vi er vant til at prioritere. Det 
er derfor, det kan se vredt ud,” siger Caspar Eric. 

Der er dog ved at ske noget i de unge generationer, siger 
han. Cripbevægelsen (crip refererer til det engelske ord for 
handicap, red.) er lige så stille og roligt ved at få fodfæste i 
Danmark. Om end den stadig er så ny, at ganske få kender 
til den. Især uden for handicapmiljøet.

”Crip er udtryk for en større modstand i handicapmil-
jøet. Især blandt de unge, der er begyndt at blive mere 
aktivistiske og insistere på at være stolte af deres handicap 
og vise det frem for verden i stedet for – som tidligere gene-
rationer – at gemme det væk. Så dem sætter jeg min lid til, 
selvom det på mange måder ikke går fremad. Tværtimod,” 
fastslår Caspar Eric og kommer med en opfordring. 

”Jeg kunne godt tænke mig, hvis folk spurgte sig selv: 
’Hvor mange handicappede venner har jeg, og hvordan kan 
det være, at vi næsten ikke ser nogen på gaderne, i medier-
ne eller på vores arbejdspladser?’”

PERSPEKTIV

ligesom et væld af andre jævnaldrende børn med CP. Det 
fik store konsekvenser, for det har vist sig, at de populære 
operationer ikke kun krævede hård træning, men også 
gjorde musklerne svagere. 

Ambitionen med operationerne var, som Caspar Eric 
også skriver om i digtsamlingen, at få ham ned på flad fod. 
For det var pænere. 

”Der kan være fordele ved 
at rette kroppen, så den ikke 
slider på nogle bestemte 
måder. Men min pointe er, at 
formålet med at få mig ned på 
flad fod også var at få mig til at 
gå pænere, og at pænere pr. de-
finition var bedre,” siger han. 

”Faktum er, at ingen men-
nesker går ens. Alligevel har vi 
en opfattelse af, at hvis du går 
som en handicappet, så er det 
grimt,” pointerer Caspar Eric. 

Han kan konstatere, at sundhedsvæsnet er stoppet 
med operationer på børn med CP. I dag benytter man sig 
fortrinsvis af fysioterapi. For man er ikke stoppet med at 
synes, at det er bedre for børn at komme ned på flad fod. 

”Men hvorfor er det mig, der skal rettes, for at andre ikke 
skal tæske mig i skolen?” spørger han retorisk. 

I 5. KLASSE blev Caspar Eric smidt op i et pissoir efter 
svømning. Det var her, han for alvor lærte, hvad man må 
gøre ved hans krop, og hvad den er værd. Noget, som andre 
normalkroppede, som han kalder dem, aldrig behøver for-

holde sig til. Og dermed aldrig lærer 
at forstå. 

”Jeg lærte, at jeg var mindre værd. 
At jeg var sådan en, man kunne smide 
op i et pissoir, og at der var andre, man 
aldrig ville gøre det med,” fastslår han. 

”Da vores statsminister for nylig 
præsenterede den nye ældrereform, 
sagde hun, at vi skulle passe på, at 
handicapområdet ikke kom til at ’æde’ 
– hvilket var det ord, hun brugte – de 
penge, der skulle gå til ældreområdet. 
Der er et benhårdt hierarki lige dér. 
Problemet er, at den retorik er blevet 
normal. Ingen løfter et øjenbryn.”

Hvorfor er der det hierarki, tror du?
”Jeg har en handicappet krop. Jeg 

er hvid. Jeg kan gå. Hierarkier er 
ikke statiske, og de forandrer sig fra 
situation til situation. Der vil være en 
situation, hvor en racialiseret krop 
kan komme ind på en klub, hvor jeg 
ikke kan komme ind, eller et arbejds-
marked, jeg ikke kan komme ind på. 
Og omvendt. Men hvis du er queer, 
handicappet og racialiseret, så er du 
klart nederst i ethvert hierarki,” kon-
staterer Caspar Eric. 

MINDRE 
VÆRD

En ny undersø-
gelse fra Det 
Centrale Han-

dicapråd (DCH) 
og Danske 

Handicaporga-
nisationer (DH) 
viser, at en ud 

af tre danskere 
mener, at de 

fleste behand-
ler mennesker 
med handicap 

som mindre 
værd. Samtidig 

siger fire 
ud af 10, at 

størstedelen 
af danskerne 

ignorerer men-
nesker med 
handicap. 

Kilde: Rapporten 
’Danskernes syn 

på handicap’, 
2023

”Jeg lærte, at jeg  
var mindre værd.  

At jeg var sådan en, 
man kunne smide  

op i et pissoir.”
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CASPAR ERIC 
 36 år, digter og handicapaktivist

Debuterede i 2014 med digt-
samlingen ’7/11’ og har siden  
udgivet seks andre digtsam-

linger. Derudover har han  
senest samlet og redigeret 
bogen ’Undskyld, vi er her’. 
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PERSPEKTIV

LAURA ALLEN MÜLLER ser også takter, der peger 
fremad mod mere diversitet og en udvidelse af normalitets-
begrebet, selvom der er langt igen. 

Sidste år var skuespilleren en af initiativtagerne til 
kampagnen ’Et større billede’, der ønskede at sætte fokus 
på den ”stadig meget ensidige forestilling om, hvad og 
hvem der kan repræsentere ’det normale i Danmark’”, som 
der stod i pressemeddelelsen. Hun og en række kolleger 
udvalgte tre danske filmpla-
kater fra 2022 og lavede et 
remake af billederne med 
et alternativt cast, der viser 
en mangfoldighed af alder, 
køn, seksualitet, hudfarve, 
familieformer, religion, 
normbrydende kroppe og 
personer med handicap. 

”Fiktionen er desværre 
ikke mere inkluderende end 
samfundet. Der er jo perio-
der i verdenshistorien, hvor 
kunsten har været platform for firstmovers, og der findes 
lande, hvor den stadig er det. Men jeg synes, at den danske 
filmbranche er umodig i forhold til at udfordre det blik, 
vores samfund er fyldt af,” pointerer Laura Allen Müller. 

”Når vi taler om det centrale menneske i en filmfor-
tælling, taler vi om hovedpersonen. Det er den karakter, 
der får lov til at have facetter. Vedkommende er kernen. 
Udenom finder vi en række ringe, hvor de andre karakterer 
befinder sig. Jo tættere på hovedpersonen, jo mere mang-
foldig får man lov til at være, udviklingsmæssigt og følel-
sesmæssigt. Problemet er, hvis du altid placerer en hvid, 
cis-kønnet person uden kropslig, farvemæssig eller seksuel 
diversitet i midten. For så indprenter du den fortælling 
i folk, at sådan er et komplekst menneske. At det eneste 
menneske, der har reel værdi, er kernemennesket.” 

Hun understreger, hvor stærkt et medie især filmmediet 
er, og dermed også, hvilket ansvar der påhviler det. 

”Hvis du reproducerer forsimplede billeder af, hvad nor-
malitet er, fører det til andetgørelse. Du udstøder mange 
mennesker. Gør dem til nogle, der skal fikses eller udvises 
til en periferi,” forklarer Laura Allen Müller. 

SELV ER HUN halvt dansk, halvt amerikansk og kalder 
sig for kropsnormativ, hvilket betyder, at hendes krop er 
eller opfører sig, som samfundet har besluttet, en krop skal 
gøre for at blive opfattet som normal. Bortset fra at hendes 
hud er mørk. 

”Man kan ikke rigtig afkode min etnicitet. I udlandet 
kalder man det racial ambiguity, altså racemæssig tvetydig-
hed, og det bliver her opfattet som noget positivt. I Dan-
mark skal det åbenbart være mere entydigt. Her bliver jeg 
tit aflæst som mellemøstlig og dermed kategoriseret som 
muslim, og en muslim skal næsten altid være i opposition 
til helten i filmen,” forklarer Laura Allen Müller, der un-
derstreger, at modstanderrollen ville være interessant, hvis 
den bare fik lov at folde sig ud. 

”Det gør den så ikke. Helt generelt har jeg fået at vide, 
at det er svært at caste mig til en hovedrolle, for med mit 

udseende bliver man nødt til at skulle ’forklare’, hvorfor 
jeg som brun er kernemennesket i fortællingen. Så skal 
historien have noget kulturelt i sig, og hvem skal jeg så være 
gift med? Det bliver lidt besværligt med mig.”

Hun forklarer, at hun har haft et privilegeret liv som 
skuespiller de sidste 23 år, men at det at være brun altid har 
fulgt hende. Som barn var hun udsat for racisme, men hun 
havde ikke troet, at det ville følge med hende ind i kunstver-

denen.
”Jeg husker, da jeg første 

gang søgte ind på Scene-
kunstskolen. Jeg fik afslag, 
og rektor sagde, at afslaget 
ikke var pga. min hudfar-
ve, for den ville man godt 
kunne camouflere. ’Du er 
bedre end nogle af dem, der 
er kommet ind. Men du skal 
vide, at vi forventer mere, 
når man ser ud, som du gør.’ 
Det er ikke rimeligt, men 

det er sådan, det er. Det var jo faktisk meget ærligt sagt. 
Men det kom fra en person i en magtposition, som kunne 
have gået imod de her strukturer, men valgte at bevare et 
ekskluderende system,” fortæller Laura Allen Müller.

EFTERFØLGENDE BLEV HUN flov. Flov over, at 
hun havde bildt sig selv ind, at hun kunne komme ind på 
Scenekunstskolen. Flov over, at hun ikke havde regnet ud, 
at det var et problem, at hun var brun. Men hun troede, 
kunsten var et frirum. 

”Det lykkedes mig at komme ind på Scenekunstskolen i 
andet forsøg, men den eneste rolle, jeg fik tilbudt på teatret, 
da jeg var færdiguddannet, var som stuepige. Teaterdirek-
tøren roste mit talent, men sagde direkte, at han ikke kun-
ne se mig i andre roller,” forklarer Laura Allen Müller. 

Hun understreger, at hun gennem tiderne har haft 
mange roller, der ikke handlede om farve. Og de er bare 
meget bedre skrevet. Når der i Danmark skal portrætteres 
ikke-hvide karakterer, bliver det ofte stereotypt,” konstate-
rer Laura Allen Müller, der dog glæder sig over, at kampag-
nen har fået ret meget mediebevågenhed og er blevet taget 
overvejende godt imod i filmbranchen. 

”Jeg fornemmer et momentum hjulpet godt på vej af 
Black Lives Matter og #MeToo. Der er en række dialoger i 
gang med nogle af de mennesker, som faktisk har magt til 
at ændre praksis, hvis de vil. Og så har vi fået mange hen-
vendelser fra andre minoriserede i branchen, der føler sig 
set og hørt for første gang. Det er virkelig rørende,” konsta-
terer hun og understreger samtidig, at nok har kampagnen 
skabt røre, men der er fortsat langt igen. 

”Kampagnen er hverken et udtryk for minoritetsklynk 
eller offerfortællinger. Det er væsentligt – også for majori-
teten – at lære om minoriserede, ligesom det er væsentligt 
for alle samfundsgrupper at få et nuanceret billede af 
hinanden,” understreger Laura Allen Müller. 

Så hvad kunne du drømme om skulle ske med branchens 
normalitetsforståelse? 

”At den blev udvidet. Alternativt sprængt til atomer.” 

”Rektor sagde, at  
afslaget ikke var pga. 
min hudfarve, for den 
ville man godt kunne 

camouflere.”
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LAURA ALLEN MÜLLER  
48 år, skuespiller og arkitekt 

Uddannet fra Den Danske 
Scenekunstskole i Aarhus og 

Kunstakademiets Arkitektskole.
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REGINA SIRENE FJENDBO 
 36 år, tykaktivist 

  
Udgav i 2021 bogen ’Hold kæft og 
vær tynd’, der handler om tyk fobi  

– og har Instagram-profilen  
@tyrannosaurus_regs.
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DA REGINA SIRENE Fjendbo var otte år 
gammel, begyndte hun at lyve om sin vægt.

”Allerede dér var jeg smerteligt bevidst om, at 
det værste, man kunne være i verden, var tyk.” 

Det var ikke en særlig episode, der gjorde, at 
hun løj, hvis hun blev spurgt, hvad hun vejede. 
For nok blev hun drillet – også fordi hun var tyk – 
men det var ikke det, der skubbede til beslutnin-
gen om konsekvent at lyve. 

”Jeg vidste meget tidligt, at det at være tyk 
var forkert. For det ligger i de strukturer, de 
normer og de idealer, vores samfund er bygget 
på. Dem, der gør, at børn bliver målt og vejet hos 
sundhedsplejersken. Dem, der gør, at de tykke 
karakterer i Disney-film altid er dumme, grådige 
eller skurke. Ingen sagde til mig, at jeg var et 
dårligt menneske, fordi jeg var tyk. Men jeg har 
altid vidst det.” 

I dag er Regina 36 år gammel og tykaktivist. 
Hun har Instagram-profilen @tyrannosaurus_
regs med over 6.000 følgere, hun holder foredrag 
og fungerer som tykterapeut, og to somre i træk 
har hun holdt sommerhøjskole kun for tykke 
mennesker. Hun forsøger i det hele taget at være 
med dér, hvor debatten om retten til at være tyk 
foregår.

”Jeg er holdt op med at læse kommentarspor. 
Men de har trods alt bekræftet mig i, hvor 
væsentligt det er at sætte fokus på tykfobi, altså 
menneskets angst for tykhed. Ikke forstået som, 
at vi er bange for tykke mennesker, men for 
selv at blive tykke. Igen fordi det bliver forbun-
det med at være et dårligere menneske,” forklarer Regina 
Fjendbo, der fortæller, at hun ofte er blevet skudt i skoene, 
at hun udelukkende er aktivist, fordi hun har et dårligt 
selvværd. 

”Jeg poster ikke billeder af min krop, fordi jeg savner op-
mærksomhed. Jeg gør det for at understrege, at jeg godt må 
være i verden som tyk. Også selv om jeg har en croptop på.”

SOM 22-ÅRIG HAVDE Regina en samtale med sin 
mor, der fortalte, at hun havde planer om at gå på slan-
kekur. Regina besluttede at hoppe med, og de næste fem 
år gik med at tælle kalorier og følge et utal af slankekure. 
Hun tabte sig, tog kiloene på igen og tabte dem igen. I lange 
perioder udeblev hendes menstruation. På et tidspunkt tog 
hun til lægen, fordi hun ikke kunne forstå, hvorfor hun hele 
tiden var så træt. 

”’Du mangler sikkert jern,’ 
lød det fra lægen, der sendte 
mig hjem igen. Hvis han havde 
været nysgerrig, havde han 
spurgt ind til min menstrua-
tion. Jeg havde alle tegn på 
anoreksi, men fordi jeg var 1,80 
og brugte størrelse 38, levede 
jeg ikke op til det klassiske bil-
lede af en person med anorek-
si,” fortæller Regina Fjendbo.

Hendes forklaring på, hvorfor hun i årevis 
sultede sig selv, var, at hun fik ros. ”Hvor er det 
sejt, at du har tabt dig så meget.” ”Hvor har du 
tabt dig. Det klæder dig.” ”Hvor har du en sinds-
syg selvkontrol. Bare det var mig”, var nogle af de 
mange komplimenter, hun fik gennem årene. 

”Den smagte virkelig godt, den ros. Jeg opleve-
de jo at blive behandlet virkelig godt som tynd. Så 
pyt, at jeg egentlig ikke havde det særlig godt.”

I DAG HAR Regina det blandet med den ros, 
hun fik som tynd. 

”Jeg blev anset som et mere kompetent men-
neske, hvilket jo er indbegrebet af tykfobi: Vi 
tror, tykke mennesker er inkompetente.” 

I en alder af 27 år faldt hun over – endnu – en 
slankebog, der dog viste sig at være anderledes. I 
bogen stod der, at nogle kvinder stoppede med at 
få menstruation, var trætte og havde en anderle-
des hud, fordi de simpelthen trænede for meget 
og spiste for lidt i håbet om at tabe sig. 

”Beskrivelsen ramte plet. Jeg var sikker på, 
jeg ikke var åleslank, fordi jeg trænede for lidt og 
spiste for meget. Men jeg var faktisk usund.” 

Fra den ene dag til den anden stoppede Regina 
med at være på slankekur. I løbet af de første 
14 dage tog hun 10 kg på, hendes menstruation 
kom igen, og siden er hun kommet tilbage til den 
vægt, hun havde, før hun gik på slankekur som 
ung. Hun begyndte også at følge tykke kvinder 
på Instagram, gå til stripdans og lave burlesque, 
som var en gammel drøm, der ellers havde været 

i dvale. 
”Jeg havde hørt om homofobi og queerfobi, men jeg vid-

ste ikke, at de her underliggende strukturer også rammer 
tykke mennesker, og jeg kan huske, at jeg tænkte: ’Hvis jeg 
har savnet det her, så må der også være andre.’”

Men der er nogle, der vil mene, du er med til at hylde et 
kropsideal, der ikke er sundt? 

”Jeg vil gerne udfordre det med at sætte lighedstegn 
mellem tynd og sund og tyk og usund. Det er simpelthen 
ikke rigtigt. Tynde mennesker kan godt være vildt usunde. 
For alle slags kroppe ville det være sundere og give større 
livsglæde at fokusere på søvn og en kortere arbejdsuge.”

Så tykaktivisme handler ikke om at kæmpe for tykhed? 
”Folk tror, jeg er ude efter, at alle skal være tykke. Det 

er jeg ikke. Jeg kæmper for retten til at være i verden med 
den krop, man har, og at blive 
betragtet som ligeværdig.”

OG SÅ TILBAGE til eks-
perterne. Og det stigma, som 
er et fænomen, psykolog Sølve 
Storm Falkenberg ofte har 
oppe at vende i de sessioner, de 
(Sølves foretrukne pronomen, 
red.) har med deres klienter. Li-
gesom Sølve Storm Falkenberg 
åbent har fortalt om at opfatte 

PERSPEKTIV

VIDSTE 
DU, AT …
Vægtstigmati-
sering er den 
fjerde mest 
almindelige 

form for diskri-
mination blandt 
voksne i USA, 
og det er en 
af de eneste 

former for 
diskrimination, 
der stadig i vid 
udstrækning 

anses som væ-
rende socialt 
acceptabel.

Vægtstigma-
tisering øger 
risikoen for 

psykologiske 
og adfærds-

mæssige 
problemer som 

depression, 
lavt selvværd 

og spiseforstyr-
ret adfærd. 

Kilde: Foreningen 
Spiseforstyrrelser 

og Selvskade

”Ingen sagde til mig,  
at jeg var et dårligt 
menneske, fordi jeg 
var tyk. Men jeg har 

altid vidst det.”



46   APRIL 2024   SAMVIRKE

sig selv som non-binær trans-
person, er flere af psykologens 
klienter også queer. Og at være 
i verden som queer kan, ifølge 
Sølve Storm Falkenberg, være 
forbundet med skam. En rød 
tråd i sessionerne handler om 
ikke at føle sig hjemme i egen 
krop. ”Vi taler derfor ofte om, 
hvordan man kan lære at rela-
tere til sin krop mere positivt 
– eller bare neutralt,” fortæller 
Sølve Storm Falkenberg.

”Som queer har man ofte 
fået uvenlige beskeder fra 
omverdenen i forhold til 
kroppen. F.eks. fra idrætslæreren, der siger til den femini-
ne queerdreng, at han burde gøre noget andet med sin krop 
eller udvise større entusiasme i forhold til sport. Eller fra 
sagsbehandleren på jobcentret, der siger, at det tøj, de har 
på, ikke ville blive taget seriøst af en arbejdsgiver,” forklarer 
Sølve Storm Falkenberg og fortæller, at mange af klienterne 
navigerer i det, man kalder codeswitching, hvor man skifter 
sociale koder alt efter, hvor man befinder sig. Er du på ar-
bejde, skruer du ned for en mere flamboyant måde at bruge 
kroppen på, er du med dine venner, tager du 
den perlekæde på, du elsker. 

”Ingen siger, du ikke må tage perlekæden på 
på arbejde, men du ved – fra levet liv – at det 
kommer der ikke noget godt ud af.” 

PÅ SAMME MÅDE som Maria Hybholt 
konstaterer Sølve Storm Falkenberg, hvor 
væsentlig kroppen er for ens tilstedeværelse i 
verden. Den definerer, hvordan vi ser os selv, 
men også, hvordan omverdenen ser os. Og de 
to ting hænger sammen. 

”Kroppen er en forlængelse af din identitet, 
og det, der er normalt, er normalt, fordi ma-
joriteten har besluttet, at det er normalt. Men 
mange, især transpersoner, har ikke frihed til 
nogensinde at ligne, at de er cis-personer eller 
ikke-transpersoner. Især for transkvinder kan 
det være svært at opnå et billede af det, som 
øjet forbinder med en normalkrop,” forklarer 
Sølve Storm Falkenberg. 

Maria Hybholt fortæller, at langt de fleste 
kan scanne et rum og instinktivt vide, hvordan 
magtfordelingen er. Udelukkende ud fra, hvil-
ken krop folk har, og hvordan de bærer den.

”Det er det fantastiske, men også det for-
færdelige ved kroppen. Som overvægtig vil du 
f.eks. lynhurtigt blive puttet ned i en kasse som 
en, der ikke kan kontrollere sig selv og umuligt 
kan være glad for sin krop. Det skal hun bruge 
en times oplæg på, før nogen tænker, det er 
troværdigt.” 

”Folk med kroppe, der falder uden for 
normalen, skal altid forklare eller forsvare 

deres krop og dermed sig 
selv. Det er ikke givet på 
forhånd. Tværtimod kaster 
vi dem nedad i hierarkiet, 
hvorefter de skal forsvare 
sig for at komme op igen. 
Mange kæmper, men 
alle er nødt til at spille 
spillet. Der er jo tale om 
en usynlig modstander. 
Man skal jo reelt ændre et 
helt samfunds forståelse 
af, hvordan ting hænger 
sammen,” forklarer Maria 
Hybholt. 

BÅDE SØLVE STORM Falkenberg og Maria Hybholt 
har svært ved at udpege enkelte faktorer til, at normalitets-
begrebet er så snævert. Og hvorfor mange alligevel stræber 
efter idealet. Maria Hybholt fremhæver dog alligevel, at den 
ideelle krop er den kontrollerede krop. 

”Det perfekte, normale menneske, idealmennesket, er i 
kontrol. For selvkontrol signalerer, at vi er civiliserede og 
kompetente individer med styr på vores liv. Det er derfor, 
vi frygter det modsatte: tab af kontrol,” forklarer hun. 

Sølve Storm Falkenberg peger på uvidenhed 
som en afgørende faktor. 

”Jeg ved, at mange transpersoner, der oplever 
kønsdysfori, altså kønsubehag ved egen krop, 
søger hjælp fra læge og psykolog til f.eks. angst, 
traumer eller depression. I sagsjournaler har 
jeg læst begrundelser som ’patienten sammen-
ligner sit ansigt med en kvindes’, og jeg kan se, 
at fagpersoner tolker det som et udtryk for, at 
personen har en psykose. Men virkeligheden er 
ofte, at de enten ikke selv ved, at de er transper-
soner, eller også har de ikke haft et ønske om at 
sige det højt.” 

”Min pointe er, at uvidenhed eller misforstået 
viden har konsekvenser. Kløften mellem den be-
handler, der står i den såkaldt neutrale position 
med en mere normal krop, og det menneske, der 
måske ligefrem har multiple minoritetspositio-
ner – altså f.eks. både er brun og queer – er kolos-
sal,” pointerer Sølve Storm Falkenberg, der gerne 
så, at vi alle øvede os i at være mere ligeglade med 
både egen og andres kroppe. 

”Forstået på den måde, at vi bliver bevidste 
om at udvide zonen for, hvad vi tror er normalt, 
og bare koncentrerer os om at have det rart. Det 
ville gøre det mere trygt for de unormale,” siger 
Sølve Storm Falkenberg. 

Og Maria Hybholt fæstner sig ved det generati-
onsskifte, hun synes er i gang. 

”Den generation, vi har på universiteterne nu, 
er helt anderledes end min egen generation om-
kring de 40. De er mere opmærksomme, rumme-
lige og mere bevidste om grænser. Dem satser jeg 
på,” fastslår hun. 

DET ER 
GENERNES 

SKYLD
Overvægt er 

meget sjældent 
selvforskyldt. 

Det er en 
kronisk tilstand, 

hvor 70 % af 
overvægten kan 
forklares ud fra 

genetik. Kort 
sagt bestemmer 
specifikke gen-

varianter i dna’et 
det enkelte indi-
vids BMI (Body 

Mass Index), 
hvorfor nogle er 

mere prædis-
ponerede for 
overvægt end 
andre. Dermed 
er det en forkert 

antagelse, at 
overvægt skyl-
des manglende 

selvdisciplin eller 
dovenskab. 

Kilder: Foreningen 
Spiseforstyrrelser 
og Selvskade og 
Nationalt Center 

for Overvægt

”Folk med kroppe,  
der falder uden for  

normalen, skal altid  
forklare eller forsvare 

deres krop og  
dermed sig selv.”

Kropssociolog Maria Hybholt
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Flere gastronomiske skriben-
ter hævder, at romernes old-
tidsburger hed isicia omen
tata, en ret lavet af hakket 
kød, pinjekerner, peber og 
vin, som er med i kogebogen 
’Apicius’. Ganske vist siger 
man, alle veje fører til Rom, 
men hvad er en burger uden 
brød? 

Det med brødet tænker 
Hannah Glasse måske også 
i London 1.700 år sene-
re. I hvert fald udkommer 
hendes kogebog ’The Art of 
Cookery’, hvori forfatteren 
beskriver ’Hamburg sau-
sage’ som et stykke røget, 
pølse formet, hakket kød, der 
indeholder hvidløg, eddike, 
rødvin, muskat og rom. Den 
skal serveres med ristet 
brød. Hamburg har gennem 
århundreder været en vigtig 
handelsby, hvor kød-delika-
tesser er populære, og kvæg 
fra området er kendt for at 
levere kød af høj kvalitet.

The Oxford English Dictio-
nary omtaler ingen sausage 
eller pølseform i sin autorise-
rede udgave fra 1802, men 
derimod en ’Hamburg steak’, 
der er ’et hårdt, fladt stykke 
saltet og hakket bøfkød med 
løg’. Så langt, så godt. Men 
så kommer tilføjelsen: ’med 
brødkrummer’. Øh, brød-
krummer? 

Burgerens historie er ikke kun kødfuld, plantebaseret og transatlantisk, den er én lang 
kappestrid om at være først og størst. Det amerikanske ikon har for længst erobret verden, 
men det store spørgsmål er: Blev burgeren opfundet af en dansk smed ved navn Lassen?

AF CHRISTIAN MOHR BOISEN 

DEN

HURT
IGE

Kødfuld kappestrid

1802

1747
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1. århundrede 
efter Kristus
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1848
Vi skal tilbage til Hamburg. 
Og videre med skib. For af 
politiske, religiøse og øko-
nomiske grunde udvandrer 
hundredtusinder af tyskere 
til Amerika, de fleste via 
Hamburg. Tyskerne bliver 
en overgang den største 
gruppe af immigranter i USA, 
og de har både madpakke 
og -vaner med til den nye 
verden. Der er usikkerhed 
om den nøjagtige oprindelse 
af ordet (ham)burger, men 
én forklaring lyder, at ame-
rikanere begynder at sætte 
lighedstegn mellem kød og 
alt, der kommer fra Ham-
burg. Spisesteder i New York 
serverer ’Hamburg- style 
American filet’, ’beefsteak 
à la Hambourgeoise’ og ef-
terhånden bare ’Hamburger 
steak’. Som kan forkortes til 
hamburger, der – i hvert fald 
etymologisk – er stamfar til 
burger. Ligesom en frankfur-
ter ret hurtigt kommer til at 
hedde ’frank’ i USA.

Hvis der er usikkerhed om 
ordets oprindelse, bliver det 
ikke bedre, når det gælder 
selve barnets, burgerens, 
fødselsattest. Der er ikke tal 
på, hvor mange – amerikan-
ske, selvfølgelig – spiseste-
der der hævder at have op-
fundet burgeren, for dét at 
være den første, og ’det var 
her, vuggen stod’, booster 
salget. Ingen ved det bedre 
end amerikanerne, der som 

bekendt 
skrev 
lærebo-
gen i (mer-)
salg. Brødrene Menches 
hævder, det var dem, der på 
Erie County Fair-markedet 
i staten New York opfandt 
burgeren i 1885, da de løb 
tør for svinepølser og som 
nødløsning lagde bøfkød ind 
i en sandwich. Men på Outa-
gamie County Fair-markedet 
i Seymour, Wisconsin, sagde 
15-årige Charles Nagreen, 
kendt som ’Hamburger 
Charlie’, at han samme år 
klemte en oksekødbolle ind 
mellem to stykker brød, så 
hans kunder kunne spad-
sere rundt og kigge på 
markedspladsen, mens de 
spiste samtidig.

En franskmand opfandt 
leverpostejen. Er burgeren 
opfundet af en dansker? Vi 
har faktisk (og af uransage-
lige årsager) helt officielt 
amerikanernes eget ord for 
det, for ifølge Library of Con-
gress opfandt Louis Lassen 
burgeren, da en travl kunde 
kom forbi Louis’ Lunch en 
dag i 1895 (Louis sagde 
faktisk selv, at det var i 
1900) og bad om noget, han 
kunne tage med på farten. 
Det blev til et stykke hakket 
kød, en tomat og løg i skiver 
mellem to skiver brød. Sme-
den fra København havde i 
1886 søgt lykken i USA og 
slog sig ned i New Haven, 

Anden verdenskrig er slut, 
og USA holder forbrugsfest 
med det hele. Brødrene 
Richard og Maurice er startet 
med McDonald’s Bar-B-Que 
i 1940, men tænker, at de 
måske skal satse på ham-
burgere til 15 cent i stedet. 
Senere gik det vist meget 
godt. Længe inden brødrene 
McDonald er kommet i om-
drejninger, åbner den første 
drive-in-burgerrestaurant i 
Californien.

En lille, lukningstruet bur-
gerrestaurant i Florida ved 
navn Insta-Burger King bliver 
overtaget af David Edgerton 
og James McLamore, der 
har været på McDonald’s 
i Californien og er blevet 
inspireret. De kalder den 
Burger King. I New York 
serverer restauranten 21 
Club verdens første gour-
metburger – med andefedt 
og fennikelfrø. Prisen er 
fyrstelige 2,75 dollar. 

På Wittrup Motel i Alberts-
lund introducerer den 
kvindelige amerikanske ejer 
Sallie Zimmerhackel det 
amerikanske menukort og 
serverer den første burger 
i Danmark. Fås også med 
cheese.

James McLamore opfinder 
The Whopper, som koster 37 

2.760 kg2.760 kg

1848

1885

1900

1904

1921

1948

1954

1955

1957

vejede verdens 
største hamburger, 

der blev lavet i 
Wisconsin i 1989.
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Connecticut, hvor han 
solgte smør, æg og 

mælk fra en hestetrukken 
vogn, som han i 1895 lavede 
om til et mobilt frokoststed. 

Louis’ Lunch eksisterer 
stadig, og det er Louis Las-
sens tipoldebarn, Jeff, der 
griller bøfferne til de berøm-
te burgere i femte genera-
tion – og i de samme ovne. 
Ikke alle anerkender Louis 
Lassens burger som den før-
ste, og hvis vi skal være helt 
ærlige, lyder danskerens 
’opfindelse’ heller ikke som 
noget, ’Hamburger Charlie’ 
og brødrene Menches ikke 
havde lavet før.

Burgeren får sit gennem-
brud på verdensudstillingen 
i St. Louis, hvor amerika-
nerne også smager isvafler, 
iste og candyfloss for første 
gang. Resten af verden op-
dager først burgeren 60-70 
år senere. 

Kokken Walter Anderson 
og forretningsmanden Billy 
Ingram åbner den første af 
en række burgerrestauranter 
i kæden White Castle. Med 
sit design, sin strømlinede 
tilberedelse og servering 
er det en revolution, som 
ændrer burgerens historie. 
Kæden lægger stor vægt på, 
at hygiejne og kvaliteten af 
kødet er i orden, hvilket ikke 
er en selvfølge. Brødet er for 
længst erstattet af en bolle.
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ranter skyder op på stribe. 
På Landgreven i København 
åbner Gasoline Grill, som får 
besøg af en burgerekspert 
udsendt af det anerkendte 
amerikanske medie. Den 
danske burger (med økolo-
gisk kød) kommer på listen 
over verdens 27 bedste 
burgere.

Efter at 220.000 mennesker 
har skrevet under på en op-
fordring til McDonald’s om at 
servere plantebaseret mad, 
går kæden sammen med 
den svenske fødevarevirk-
somhed Orkla, der fremstiller 
en bøf lavet på soja i et lille 
køkken i Malmø. Dressingen 
i McVegan indeholder ikke 
æg. To år senere kommer 
Burger Kings modsvar, den 
kødfri The Impossible Whop-
per.

McDonald’s i Danmark går 
gourmet i et samarbejde med 
Henne Kirkeby Kros Miche-
lin-kok Paul Cunningham, der 

laver en burger med 
bearnaise under 

konceptnavnet Ho-
mestyle. Den bliver 
solgt så hurtigt, at 
McDonald’s for før-

ste gang må melde 
udsolgt på en burger. 

Burger King i Danmark sæt-
ter traditionel dansk bøfsand-
wich på menuen. Kæden 
driver 12.000 restauranter 
i 67 lande, der sælger 4,5 
mio. Whoppere. Om dagen. 
McDonald’s offentliggør ikke 
salgstal, men det anslås, at 
kæden sælger 75 burgere 
for hvert sekund på verdens-
plan. Det anslås, at amerika-
nerne spiser 50 mia. burgere 
om året. 

Kilder: David Michaels: ’The World Is Your Burger: A Cultural History’, The Library of Congress’ hjemmeside loc.gov, Andrew Smith: ’Hamburger: A Global History’, 
politiken.dk, sn.dk, nytimes.com, louislunch.com, bloomberg.com, halifax.dk

1974

1981

1989

1994

2002

2004

2007

2009

2016

7575
burgere – hvert 

sekund. Så mange 
anslås McDonald’s 

at sælge på  
verdensplan.

2017

2019

2023
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McDonald’s i Paris. Samme 
år øver autonome hærværk 
på McDonald’s i Køben-
havn. Ligesom en stor del 
af venstrefløjen i resten af 
verden ser de McDonald’s 
som symbol på kapitalisme 
og kulturimperialisme.

På New Yorks DB Bistro 
Moderne serverer stjerne-
kokken Daniel Boulud sin 
DB Burger med foie gras og 
trøfler. Den koster 32 dollars 
og markerer starten på en 
ny bølge af såkaldte gour-
metburgere, der i løbet af 
det mad- og forbrugsglade 
årti også rammer Danmark, 
hvor restauranter som MASH 
sætter nye standarder for en 
burger og ikke mindst prisen 
på samme.

Dokumentarfilmen ’Super 
Size Me’ sætter kritisk fokus 
på amerikanernes tvangs-
prægede indtagelse af 

burger og fastfood, hvis ind-
hold ikke virker sundheds-
fremmende. To år senere 
udstiller ’Fast Food Nation’ 
den amerikanske kødindu-
stris kynisme.

To venner åbner den første 
af indtil videre 11 Halifax-bur-
gerrestauranter, på 
Frederiksborggade 
i København. 
Burgerne på me-
nuen har navne 
efter europæiske 
byer. Nakskov er 
en bøfsandwich-ver-
sion med remoulade og 
ristede løg.

Dyreværnsorganisationen 
PETA tilbyder byen Ham-
burg i staten New York 
kødfri bøffer til en værdi af 
15.000 dollars for at ændre 
byens navn til Veggieburg. 
Hamburg siger pænt nej tak.

Danmark er gået burger- 
amok, og nye burgerrestau-

cent. 10 år efter kommer Mc-
Donald’s modsvar, Big Mac, 
til 49 cent. Burgerkrigen er 
begyndt. Amerikanere spiser 
i gennemsnit tre burgere om 
ugen i 60’erne.

McDonald’s åbner sin første 
restaurant i London. Tre år 
senere åbner den første 
danske Burger King på 
Vesterbrogade i København, 
hvor den ligger endnu.

Den første McDonald’s 
åbner i København få meter 
fra Burger King. Burgeren 
fortrænger i begyndelsen 
af 80’erne den danske 
bøfsandwich og grillbaren, 
som dominerede i 70’erne. 
Også hjemme begynder 
danskerne at lave burgere 
til aftensmad. Den populære 
spise bliver kritiseret for at 
være usund, men forsvares 
af andre for i det mindste at 
indeholde salat og tomat. 

I Seymour, Wisconsin, hvor 
’Hamburger Charlie’ måske 
serverede verdens første 
burger i 1885, holder man 
Burger Fest og laver ver-
dens største hamburger med 
en kampvægt på 2.760 kg. 
Ved hjælp af en gaffeltruck 
lægger man ost øverst på 
den gigantiske bøf, som 
fortæres af 13.000 gæster. 
Rekorden står endnu.

En dialog om burgere som 
symbol på forskellen mellem 
USA og Europa i Quentin 
Tarantinos ’Pulp Fiction’ 
opnår kultstatus. John 
Travoltas Vincent fortæller 
Samuel L. Jacksons Jules, at 
en Quarter Pounder hedder 
en Royale with Cheese på 
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Find flere opskrifter på bimibroccoli.dk

Køb Bimi® broccoli i

BIMI LICIOUS!R

Berig dit bord med  
kinesisk-inspireret  

Bimi® broccoli og  
imponér dine gæster  

på under 10 minutter. 

300 g Bimi® broccoli 
1 tsk. finthakket ingefær
3 fed hvidløg
1 spsk. peanutolie 
3 spsk. østerssauce 
3 spsk. soja
Evt. finthakket koriander 

Kog Bimi®  
broccoli indtil 

de er møre.

1
Steg ingefær  
og hvidløg i  
peanutolien.  

Tilføj østerssauce 
og soja. 

2
Tilføj Bimi®  

broccoli og dæk dem 
med saucen. Servér 
evt. med koriander.

3
Sådan gør du
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SUDOKU

LET MELLEM

Sådan løser du Sudoku: 
Udfyld felterne, så hver vandret og lodret række samt hver boks med 3x3 felter indeholder  
tallene 1-9. Det handler ikke om matematik – udelukkende om logisk tænkning.

SUDOKU
Sådan løser du sudoku: 
Udfyld felterne, så hver vandret og lodret række samt hver boks med 3x3 felter indeholder  
tallene 1-9. Det handler ikke om matematik – udelukkende om logisk tænkning.

KRYDSORD

Send løsningsordet til  
krydsorden

på mail til kryds@piccolomedia.dk senest 
25. april, og vær med i lodtrækningen 

om 3 x 2 entrébilletter til  
Home of Carlsberg. 

På det nyåbnede Home of Carlsberg 
i København inviteres du indenfor i et 

hjem fyldt med historie, kultur, videnskab, 
arkitektur og øl, naturligvis. Oplev den 

interaktive udstilling om Carlsbergs  
fascinerende historie og udvikling 

gennem årene, og skyl din nye viden ned 
med en perfekt skænket øl.  

KRYDSORD

Vidste du, at der findes næsten 
100 quizzer på samvirke.dk? 
Du kan quizze om kage, søvn,  

slik og en masse andet. 
Find hverdagsviden  
og udfordringer på 
samvirke.dk/quiz

QUIZ
Her finder du også

SAMVIRKE

Samvirke.dk/
nyhedsbrev

Instagram.com/
samvirke

Samvirke.dk/
podcast

Samvirke 
magasiner 

classic.samvirke.dk

Løsninger findes på samvirke.dk/krydsord (dog først efter deadline for indsendelse af løsningsordet).
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”DEN SLUTNING 
ØDELAGDE MIG BARE”

CAROLINE 
 ALBERTINE 

MINOR
Født 1988. 

Debuterede i 2013 
med romanen 

’Pura vida’ og ud-
gav efterfølgende 
novellesamlingen 
’Velsignelser’ og 

romanen ’Humme-
rens skjold’, der 
cementerede  

hendes position 
som en toneangi-
vende stemme i 

dansk prosa.

 Bor og arbejder i 
København og er 

mor til to børn.

Hendes nye 
digtsamling ’Nivå 
Bugt Strandenge’ 

udkommer 24. 
april.

Hun interesserer sig for sprog. For rytme, tone og form. Alligevel fastholder Caroline  
Albertine Minor, at det vigtigste ved litteraturen er dens evne til at få os til at føle.  

Her fortæller hun om fem af de bøger, der har fået hende til netop det. 

AF FREJA BECH-JESSEN   FOTO: DANIEL HJORTH

LÆSE
LYST
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BRUD MED BARNDOMMEN
Philip Pullman: ’Ravkikkerten’

Jeg læste slutningen på sidste bind af 
fantasy-trilogien ’Det gyldne kompas’, 
første gang jeg var rigtigt alene hjem-
me. For et barn, der havde svært ved 
at give slip på barndommen, var det i 
sig selv nok til at etablere en stemning 
af dyb melankoli. Men trilogiens slut-
ning blev også en form for brud med 
barndommen. Hovedpersonerne Lyra 
og Will har forelsket sig, men forstår, 
at porten mellem deres verdner må 
lukkes, hvis balancen i universet skal 
opretholdes. De aftaler, at de samme 
dag resten af livet vil opsøge punktet, 
hvor deres to verdner er tættest. Og 
vide, at den anden er der, selvom de 
er uendeligt adskilt. Den slutning 
ødelagde mig. Jeg kunne slet ikke være 
i mig selv og skrev til Philip Pullmans 
agent og spurgte, om der dog ikke kom 
et fjerde bind, så der kunne komme 
orden i verden igen. I bogens og i min 
egen. Det var den første omkalfatren-
de læseoplevelse, der gjorde det klart 
for mig, hvor kraftfuld litteraturen 
kan være. Hvor stærkt den kan få os 
til at føle. Det er en erkendelse, jeg har 
båret med mig siden.

JEG GRÆD SOM PISKET
Herman Bang: ’Ved vejen’

Herman Bang overraskede mig. Jeg 
læste ’Ved vejen’ første gang i mine 
forældres sommerhus ved Sejerøbug-
ten. Og hans sprog og stil forvirrede 
mig fuldstændigt. De andre store 
danske forfattere, jeg havde læst – 
Pontoppidan, Tom Kristensen, selv 
J.P. Jacobsen – iscenesætter deres 
karakterer på en meget autoritativ 
måde. Men Herman Bang lader bare 
det hele pible frem, uden at man kan 
se, hvordan han gør. Det opstår bare. 
Impressionistisk og flimrende. Som 
livet føles. Det var desorienterende, 
men også betagende. Fortællingen 
om den drømmende stationsforstan-
derfrue med den superirriterende og 
skrydende mand, der på fineste vis 
forelsker sig og ser, hvem hun også 
kunne være blevet, slog mig omkuld. 
Jeg græd som pisket i sommerhuset. 
Og jeg græd igen 10 år senere, da jeg 

læste den på en madras i en lejlighed i 
Tyskland. Helt stille for ikke at vække 
min kæreste. Det er vidunderligt at 
opleve, hvor stærkt en bog kan få 
dig til at føle. Og ’Ved vejen’ gjorde 
mig meget bevidst om, at jeg for alt i 
verden ikke vil blive så optaget af stil 
og formsprog, at jeg mister blik for det 
vigtigste ved litteraturen. Nemlig at 
den kan få os til at føle. Sorg, længsel, 
lykke. Og hvor sjældent og særligt det 
er, når det sker. 

FORELSKET FRA FØRSTE  
SÆTNING
James Schuyler: ’Selected Poems’

Jeg begyndte i virkeligheden med at 
skrive digte. Som teenager kørte jeg 
forbi Hovedbanegårdens bagindgang 
på vej til gymnasiet og så menneskeligt 
armod, der anfægtede mig og fik mig 
til at føle mig skyldig. For at skabe en 
form for mening skrev jeg digte om 
det, jeg så. Det var en måde for mig at 
skabe ro om de ting i mit liv, jeg ellers 
ikke kunne finde ro i. Jeg søgte også 
ind på Forfatterskolen med poesi, 
men fik bedst tilbagemeldinger på 
min prosa og fortsatte den vej. James 
Schuy lers digte fik mig på en måde 
tilbage til mit udgangspunkt. Han 
tilhører gruppen, man kalder New 
York School Poets, men har indtil for 
nylig stået i skyggen af O’Hara og Ash-
bery. Jeg kendte ham ikke, da jeg fik 
digtsamlingen foræret af en ven, som 
havde købt et eksemplar for meget. 
Men jeg blev fuldstændig forelsket fra 
første sætning. Han skriver næsten 
dovent. Som en kat, der nydende 
observerer verden fra sit vindue. Det 
er uhøjtideligt og almindeligt, men 
gennemsyret af puls og nærvær. Og 
selvom det selvfølgelig er absurd svært 
at skrive sådan, får Schuyler det til at 
se let ud. Så let, at jeg selv fik lyst til at 
vende tilbage til formen. 

I EKS-SVIGERMORS REOL
Iris Murdoch: ’Klokken’

Bogen stod i en reol i kælderen hos 
min eks-svigermor. Den var fuld af 
hendes noter, og for mig findes der 
ikke noget bedre end bøger med 
sedimenter fra tidligere læsninger. 

Iris Murdoch er uddannet filosof, og 
hendes bøger er næsten som små litte-
rære laboratorier for undersøgelser af 
menneskelig svaghed og ondskab. For 
ondskaben findes i Murdochs univers. 
Det er på sin vis en ret umoderne 
tilgang til menneskelivet. Og Murdoch 
skriver også ret umoderne. Med et 
stort, fortættet, næsten kitschet sprog, 
der balancerer lige på kanten af det 
svulstige, men aldrig bliver det. ’Klok-
ken’, der udspiller sig på et engelsk 
gods i 60’erne og fortæller historien 
om et religiøst fællesskab, der opløses 
i svigt, utroskab og intriger, er så langt 
fra den smalle og minimalistiske litte-
ratur, den kan komme. For Murdoch 
antyder ikke. Hun smøger ærmerne 
op og fortæller. Gavmildt og billed-
skabende. Og det havde jeg virkelig 
savnet, opdagede jeg! Murdoch har 
skrevet mange vidunderlige romaner, 
men ’Klokken’ er et godt sted at starte. 

ET TILFÆLDIGT FUND
Peter Seeberg: ’Ved havet’

Jeg stødte tilfældigt på bogen på For-
fatterskolens bibliotek. Og gode bøger, 
der er fundet tilfældigt, føles ofte som 
lidt større fund end dem, man får 
anbefalet. ’Ved havet’ følger en masse 
forskellige strandgæster på én enkelt 
sommerdag. Dramaet er meget lille. 
Armbevægelserne er meget små, og 
modstanden er mildest talt til at over-
se. Bussen er kørt, isen smelter, papi-
ret omkring ålemaden bliver gennem-
blødt af fedt. Der er masser af fysisk 
møje og besvær, men ikke for alvor 
noget på spil – og så alligevel. Det er på 
den ene side bare en dag på stranden, 
som føles uendeligt velkendt. Men det 
er også et røntgenbillede af eksistens 
som sådan. Dens ulidelige flygtighed. 
Jeg har læst den flere gange og får blik 
for nye karakterer hver gang. Der er 
f.eks. en kvinde på stranden, som vil 
det hele. Have mere ål og også en stor 
is, lov til at gå i vandet igen og igen. I 
min første læsning blev jeg lidt farvet 
af måden, hendes mand ser hende på: 
som en grådig, umådeholden kvinde. 
Men i min seneste gennemlæsning var 
hun blevet til heltinden. Et menneske, 
der insisterer på sin ret til at nyde. Og 
jeg tænkte bare: ”You go, girl, spis din 
is – og køb en til!”



LINSELUS 
Flere og flere danskere får øjnene op for, hvad bælgfrugter kan, og linser og 

kikærter er for alvor på vej ind i det grønne spotlys.  
Her får du fire vegetariske retter – og en enkelt med fisk – hvor bælgfrugterne 

ikke spiller birollen, men den altdominerende hovedrolle.

AF LOUISA LORANG   FOTO COLUMBUS LETH   REDAKTION MAJ B. SØRENSEN

OPSKRIFTER
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DET SKAL DU BRUGE
Hovedret til 2-3 personer

150 g kogte hvide bønner
2 dl mælk
1 ½ dl hvedemel
3 æg
2 spsk. smeltet smør
1 spsk. smør til stegning

Bløde løg
3 løg
2 spsk. olivenolie til stegning
1 spsk. smør til stegning
Salt
1 spsk. balsamicoeddike

Til servering
100 g gruyere (eller Prima Donna eller 
Vesterhavsost)
2 spsk. hakket purløg
Evt. salat

DUTCH BEAN-BABY  
MED BLØDE LØG

Åh, en comfort food, der slår det  
meste! Nyd den med en sprød 

salat, og servér den enten som hoved-
ret, til morgenmad eller brunch.

SÅDAN GØR DU
Bløde løg 
Pil løgene, skær dem i skiver, og steg 
dem i olie og smør på en pande i ca. 
15 minutter, til de er møre og gyldne. 
Krydr med salt og eddike.

Dutch bean-baby 
Tænd ovnen på 220°. Varm et støbe-

jernsfad eller en ovnfast pande op 
i ovnen. Blend bønner og mælk 

til en ensartet masse. Tilsæt 
mel, æg og smeltet smør, og 
krydr med salt. Smelt 1 spsk. 
smør i den varme pande. 
Hæld dejen i, og sæt straks 
panden tilbage i ovnen. Bag 

din Dutch bean-baby i 17-20 
minutter, til siderne har rejst sig, 

og den er gennembagt.
Servér retten i den varme pande. Top 
med friskrevet ost, bløde løg og purløg, 
og giv gerne en sprød salat til.

TIP 
Dutch baby er en slags 
luftig pandekage, der 

bages i ovnen. Spis den 
f.eks. til brunch – med 
eller uden bløde løg.



OPSKRIFTER

CHILI CON LINSE

Gryderetten minder om chili con carne, men er helt grøn! Den er god 
med brød, ris, chips eller i store, varme tortillas. Eller tag en cowboy-

hat på, og lav den over bål.

DET SKAL DU BRUGE
Hovedret til 2 personer

1 dl røde splitlinser
1 løg
2 fed hvidløg
1 rød peber
1 spsk. olivenolie til stegning
1 tsk. røget paprika
2 tsk. spidskommen
2 dl kogende grøntsagsbouillon
3 ½ dl mosede tomater
200 g kogte bønner (sorte eller 
brune)
Salt

Til servering
1 grøn chili (gerne jalapeno)
1 avocado
½ dl tyk yoghurt
1 lime
Tortillachips (eller brød)

SÅDAN GØR DU
Skyl linserne, og hæld dem i en 
gryde med rigeligt vand, der 
dækker. Kog dem møre i 15-20 
minutter, og tilsæt om nødvendigt 
mere vand, så de ikke tørrer ud. 
Afdryp linserne, men gem koge-
vandet. Pil og hak løg og hvidløg. 
Skyl peberfrugten, og skær den i 
små tern. Steg det hele i olie i en 
stor gryde i et par minutter, uden 
at det tager farve. Tilsæt paprika, 
spidskommen, linser, kogevan-
det, bouillon og mosede tomater, 
og lad det koge uden låg i 10-15 
minutter, til det hele er mørt og 
lækkert. Vend kogte bønner i de 
sidste 2 minutter af kogetiden. 
Smag til med salt.

Skyl chilien, og skær den i skiver. 
Flæk avocadoen, fjern stenen, og 
skær kødet i tern. Servér chilien 
i skåle, og top med yoghurt, chili 
og avocado. Giv limeskiver og 
tortillachips til, og servér straks.

DET SKAL DU BRUGE
Salat til 2 personer

150 g grønne Le Puy-linser
2 flotte tomater
1 rød peberfrugt
½ agurk
1 rødløg

Dressing
1 fed hvidløg
2 spsk. flydende honning
3 spsk. hvidvins- eller rødvinseddike
3 spsk. olivenolie

Til servering
1 håndfuld bredbladet persille
1 håndfuld frisk oregano
200 g blød gedeost
Salt og peber
Lidt olivenolie

SÅDAN GØR DU
Skyl linserne, og kog dem 
møre i en gryde med usal-
tet vand i 15-20 minutter. 
Skyl imens tomater, peber-
frugt og agurk, og skær det 
hele i mundrette chunks. Pil løget, og skær det 
i tynde skiver. 

Dressing 
Pil hvidløget, og riv det fint. Rør det sammen 
med honning, eddike og olie i en skål.
Skyl persille og oregano, og pluk begge dele 
groft. Vend det sammen med de afdryppede 
linser, grøntsager og dressing i en skål. Anret 
det hele på et fad, top med brud af gedeost, 
og krydr med salt og peber. Servér straks.

SALAT MED GRØNNE LINSER  
OG GEDEOST

Salaten her mætter meget og kan både serve-
res som tilbehør og selvstændigt måltid.

TIP 
Har du rester af din 

chili con linse, så brug 
en skefuld eller to i en 

tortilla. Lun i ovnen med 
ost på toppen, 
og spis med en 

stor salat.

TIP 
Blød feta

 kan erstatte 
gedeost.



SAMVIRKE    APRIL 2024   59

CURRY MED KIKÆRTER OG KULLER

Brug den fisk, du vil. Alle lyse, faste fisk er perfekte her. Supernem og enkel aftensmad!

DET SKAL DU BRUGE
Hovedret til 2 personer

1 aubergine
2 spsk. olivenolie til 
stegning
1 løg
2 fed hvidløg
1 spsk. smør
2 spsk. tandoori
2 dl kokosmælk
3 dl mosede tomater
Salt
¼-½ tsk. cayennepeber
250 g små tomater
225 g kogte kikærter
300 g kuller i filet
3 spsk. hvedemel
1 spsk. olivenolie til 
stegning

Til servering
15 g frisk ingefær
Frisk koriander
Frisk mynte
Tyk yoghurt
Nigellafrø
1 citron
Evt. nanbrød

SÅDAN GØR DU 
Skyl auberginen, og skær den 
i skiver. Steg dem i olie på en 
pande i 4-5 minutter i alt, til de er 
let gyldne på begge sider. 

Pil løg og hvidløg, og hak begge 
dele fint. Steg dem sammen 
med aubergineskiverne i et par 
minutter. Tilsæt smør og tan-
doori, varm op, og tilsæt derefter 
kokosmælk og mosede tomater. 
Kog op, og smag til med salt og 
cayennepeber. Skyl tomaterne, 
og skær dem i halve. Hæld dem i 
saucen sammen med afdryppede 
kikærter, og kog op. 

Skær fisken i 4 stykker, vend dem 
i lidt mel i en dyb tallerken, og 
steg dem i olie på en pande i 1-2 
minutter på hver side.

Læg fisken oven på grøntsager 
og sauce. Skræl ingefæren, og 
skær den i strimler, evt. med et 
juliennejern. Drys ingefær oven 
på retten sammen med koriander 
og mynte. 

Servér direkte fra panden med en 
skefuld tyk yoghurt, et dryp olie, 
nigellafrø og citronbåde.

TIP 
Du kan også dampe fisken 
direkte i panden. Læg den 

forsigtigt oven på grøntsager 
og sauce, dryp med olie, 

og damp under låg i
6-8 minutter lige inden 
servering. Salt fisken, 
og top med urter m.m.
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FALAFEL-VAFFEL MED CHOP CHOP-SALAT

Det er oplagt at lave salte vafler a la falafler! Nyd dem med masser af tyk 
yoghurt, chilisauce og sprød chop chop-salat på toppen.

DET SKAL DU BRUGE
4 personer 

200 g kikærtemel
2 tsk. salt
1 tsk. bagepulver
2 tsk. stødt spidskom-
men
2 fed hvidløg
2 spsk. olivenolie
200 g kogte kikærter
2 spsk. citronsaft
3 dl lunet vand
4 spsk. tahini
50 g smeltet smør
2 spsk. smagsneutral
olie til stegning

Salat
1 rød peberfrugt
1 agurk
2 tomater

2 stilke bladselleri
1 rødløg
100 g feta
1 håndfuld bredbladet
persille
1 spsk. sumak

Topping
1 fed hvidløg
200 g tyk yoghurt
Salt
Sumak

Til servering
Chilisauce

SÅDAN GØR DU
Bland kikærtemel, salt, bagepul-
ver og spidskommen sammen i 
en skål. Pil og hak hvidløgene, og 
hæld dem i en blender sammen 
med olie, afdryppede kikærter, 
citronsaft, vand, tahini og smeltet 
smør. Kør til ensartet konsistens, 
og rør massen sammen med 
kikærtemel til en lind dej. Pensl 
et vaffeljern med lidt olie, og steg 
ca. 10 vafler af dejen.

Salat 
Skyl imens peberfrugt, agurk,  
tomater og bladselleri, og skær 
det hele i små tern. Pil løget, og 
skær også det i små tern. Vend 
det hele sammen med brud 
af feta, grofthakket persille og 
sumak.

Topping 
Pil og riv hvidløget, og rør det 
sammen med yoghurten i en skål. 
Smag til med salt.

Anret vaflerne på tallerkner, og 
top med salat og yoghurt, og drys 
med lidt sumak. Giv chilisauce til.
 

TIP 
Vaflerne er gode 
som aftensmad 
eller frokost og 
smager bedst 

nybagte.

FÅ FLERE OPSKRIFTER 
i ’Bælgfrugt for begyndere’ af 
Louisa Lorang, Lindhardt og 
Ringhof, 279,95 kr.



                         Brug rejsekoden SAMVIRKE for at få din ferie til specialpris

Bestil på www.happydays.nu eller ring 70 20 34 48
Åbent hverdage kl. 9-17.

Ferie i Hinterglemm

Oplev Toscanas ferieperlePå toppen af Mols Bjerge

Dorfhotel Glücksschmiede HHHH i Østrig
Velkommen til det 4-stjernede boutiquehotel ind-
rettet i en moderne, smuk stil med mange lækre fa-
ciliteter, der passer til hele familien og med den mest 
fantastiske udsigt over Alperne, i centrum af Hinter-
glemm.  

Hotel Biondi HHHH i Montecatini Terme, Norditalien
I Toscanas største kurby Montecatini Terme findes de 
bedste italienske traditioner for velvære og afslapning. 
Regionen er med rette et af de mest eftertragtede fe-
riemål i Europa, og udgangspunktet for at udleve den 
italienske feriedrøm er det familieejede hotel, der lig-
ger centralt i byen lige ved den historiske kurpark Parco 
delle Terme. Her er det bare at læne sig tilbage og nyde 
de naturskønne omgivelser med et godt glas Chianti.

Hotel Fuglsøcentret på Djursland
Hotel Fuglsøcentret ligger midt i Mols Bjerge, kun 1 kilo-
meter fra Fuglsø Strand og med imponerende udsigt over 
området, der i 2009 blev udnævnt som nationalpark. 
Landskabet omkring de danske bjerge, hvor bosætninger 
fra den tidligste stenalder sætter sit særpræg, fortæller 
nemlig historien om, hvordan Danmarks natur er blevet 
skabt helt tilbage i istiden. 

Valgfri ank.11.6.-26.9.2024.

Din specialpris 
i Molbo-suite

2.249,-
2 nætter 1.199,-
3 nætter 1.749,-
5 nætter 2.599,-

Din specialpris fra

3.149,-
Pristillæg : 5.7.-26.8.: 250,-

3 nætter fra 1.849,-
7 nætter fra 4.249,-

Din specialpris fra

2.499,-
Pristillæg 1.4.-30.6. 

og 26.8.-31.10.: 200,-

3 nætter  1.249,-
5 nætter  2.099,-

• 5 overnatninger
• 5 x morgenbuffet
• 5 x eftermiddags-
      snack
• 2 x 3-retters 
      middag/buffet

Fast lavpris fra

3.449,-
3 nætter fra 1.649,-
5 nætter fra 2.649,- 

Fast lavpris 

1.649,-

Din specialpris fra 

2.599,-

Idyllisk ved Gardasøen

Kroophold i stråtækt idyl på Falster

Romantiske Rothenburg

7 nætter inkl. morgenbuffet, 7 x 3-retters middag 
med salatbuffet samt værelse med balkon og  AC.
Valgfri ankomst 5.4.-20.10.2024.

2 nætter inkl. morgenbuffet og 2 x 2-retters middag samt velkomstdrink på  
nostalgisk badehotel i den populære badeby Marielyst. 
Valgfri ankomst 1.4.-22.12. og 27.-29.12.2024.

4 nætter inkl. morgenbuffet, 3 x 3-retters middag og værelse med 
aircondition i en af de ældste og mest helstøbte historiske byer i Tyskland.
Valgfri ankomst 2.4.-21.11.2024

Hotel Internazionale i Torri del Benaco, Italien

Hotel Nørrevang HHH

Hotel Rappen Rothenburg ob der Tauber HHH

Priserne er pr. person i dobbeltværelse, og børnerabat gælder v. 2 voksne – med mindre andet er angivet. Ekspeditionsgebyr kr. 99,-.
OBS: Nogle hoteller opkræver en mindre kurafgift/turistskat. Afbestillingsforsikring kan tilkøbes. Forbehold for tryk- og prisfejl samt udsolgt.
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Valgfri ankomst 
1.4.-25.10.2024.

• 4 overnatninger
• 4 x morgenbuffet
• 4 x 2-retters middag/

buffet
• Fri kaffe, te og kakao
• Fri adgang til sports-

haller, badminton-
baner, boldbaner, 
naturgolf m.m.

1 barn 0-5 år gratis. 2 børn 6-14 år ½ pris.Maks. 2 børn pr. vær.

All inclusive i solrige Kärnten
Alpenhotel Marcius HHH i Nassfeld-Hermagor, Kärnten, Østrig
Sommeren i Kärnten er noget helt særligt! I det sydlige Østrig får I et touch af den syd-
landske stemning ved grænsen til Italien – men I er fortsat omgivet af mægtige alper, 
hvor I kan vandre i den reneste luft og nyde tiltrængt ferieafslapning med magiske 
udsigter for øjnene. Kärnten kaldes også for den solrige side af Alperne, og her findes 
et bredt udvalg af skønne udflugtsmål og sjove aktiviteter for hele familien krydret med 
mad og drikke, for denne sommerferie er nemlig med all inclusive. Jeres charmerende 
feriebase, Alpenhotel Marcius, ligger på destinationen Nassfeld-Hermagor, og herfra 
går I direkte ud på markerede vandreruter, hvor I kan udforske Alpernes store naturskat.

• 5 nætter inkl. morgenbuffet
• 4 x let frokost   . 4 x kaffe og kage
• 5 x 3-retters middagsbuffet 

inkl. salatbar  . Velkomstdrink

.  Drikkevarer ad libitum kl. 10-22 med 
     læskedrikke, øl og vin, spiritus samt kaffe/te
• Turistkort med bl.a. 1 x fri rejse med
• Millenium-Express, 1 x fri entre til badesøen 
     Pressegger See samt en prøve på golf og klatring

Rejsespecialisten Happydays tilbyder kør selv-ferier til specialpris. 
Oplys rejsekoden SAMVIRKE – så får du op til 200,- i rabat pr. person.

Ankomst søndag i perioden 19.5.-22.9.2024

Valgfri ankomst i perioden 1.5.-25.9.2024.

1 barn 0-5 år gratis.
2 børn 6-14 år ½ pris.

4 af 5

2 børn m. rabat

Din specialpris i enkelt-/dbl.vær. fra 

2.749,-
Pristillæg: 9.-29.6. og 8.-14.9.: 350,-

30.6.‐13.7. og 25.8.-7.9.: 750,-
14.7.‐24.8.: 1.550,-

2 nætter fra 1.199,-
7 nætter fra 3.699,-

20 års rejseglæ
de

2004-2024

Tilmeld dig og vind på www.happydays.nu

2 børn 0-5 år gratis.
2 børn 6-12 år ½ pris.
Maks. 2 børn pr. vær.

4.1 af 5

Gæstebedømmelse 4.3 af 5 Gæstebedømmelse 4.1 af 5

• 7 overnatninger
• 7 x morgenbuffet
• 7 x 3-retters middag
• ½ flaske vin til opholdets 

første middag
• Velkomstdrink

2 børn m. rabat

Gæstebedømmelse 4.4 af 5

1 barn 0-2 år gratis.
2 børn 3-9 år ½ pris.
2 børn 10-14 år 25 % rabat.Maks. 2 opred. pr.  vær.

Turistkort til bl.a. fri transport med 

svævebaner og vandrebus, entre 

til badeland, minigolf og tennis

Book tidligt-rabat.
Prisen stiger pr. 1.5. 

med op til 400,- pr. pers. 
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Har du et  
spørgsmål om 
din forening 

eller din butik? 
Hver måned bringer vi 
jeres undren, ris eller 
ros videre til Coops  

eksperter. 

Skriv til:  
samvirke@ 

medlem.coop.dk

NYSGERRIG PÅ 
MEGET MERE?

På samvirke.dk finder 
du et helt univers af 

artikler, podcast  
og videoer.

SPØRG

Udvinding af tørv er stærkt 
problematisk både i forhold 
til klima og biodiversitet. Den 
udvundne tørv nedbrydes 
og frigiver derved CO2, mens 
udvindingen ødelægger 
tørvemoser, der er en sjælden 
naturtype med mange arter, 
som ikke kan leve andre ste-
der. Intakte tørvemoser binder 
også CO2. Dette fantastiske 
system ødelægges, når tørven 
graves op, og tørvemoserne 
drænes. Med det in mente 
finder jeg det deprimerende, 
at al plantejord/pottemuld til 
salg på coop.dk er baseret på 
spagnum (tørv), og at Ängla-
mark-serien også indeholder 
både spagnum og spagnum-
baserede produkter.

Jeg synes, at Coop skulle gå 
foran og stoppe med at sælge 
spagnumbaseret plantejord og 

pottemuld hurtigst muligt og 
som et minimum, at produk-
terne i Änglamark-serien bliver 
spagnumfri, så forbrugerne 
har et alternativ.
MARIE DJERNÆS

Svar fra Mathias Potoker,  
kategorichef:

Spagnum er typisk flere tusind 
år gamle planterester fra høj-
moser, som ganske rigtigt – i 
en klimasammenhæng – ikke 
bør drænes og graves op. Det 
bedste er ikke at forstyrre høj-
mosen, som så vil gemme på 
det oplagrede kulstof. Vi har i 
en periode arbejdet på at finde 
alternativer, som har samme 
kvalitet som spagnum, og i 
2024 udfaser vi Änglamark- 
serien af produkter godkendt 
til økologisk dyrkning, da vi 
ønsker, at denne linje skal 

være spagnumfri i fremtiden. I 
2024 får vi et godt alternativ til 
produkter med spagnum. Som 
en nyhed får vi plantemuld i 
otte- og 20-litersudgaver. Også 
så- og kaktusmuld kommer 
i en spagnumfri variant, så 
kunderne kan vælge spagnum 
fra i den kommende sæson. 
De spagnumfri produkter vil i 
første omgang være tilgænge-
lige i SuperBrugsen, Kvickly og 
Brugsen.

Håbet er lysegrønt. Og det bliver potterne også inden længe, når foråret for alvor får fat – og du tilmed kan 
købe pottemuld uden det klimabelastende spagnum. FOTO: SHUTTERSTOCK

Skal man tage kole-
sterolsænkende  

medicin for at mind-
ske PFAS i blodet?

Hvor er der mest 
solskin? Her er den 

danske sommer 
bedst

7 vigtige grunde til 
at lade babyen spise 

med fingrene

KAN VI SLIPPE FOR SPAGNUM?
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Jeg har lagt mærke til, at det 
ikke er usædvanligt, at der 
er tilbud på oksekød i Coops 
butikker. Og det kan let blive 
fremhævet i tilbudsaviser eller 
på plakater. Jeg har eksem-
pelvis set fire fremhævede 
tilbud på en stor plakat ved 
min lokale Dagli’Brugs i en 
hel måned, hvor et af dem var 
oksekød. Og det var også en 
fristende pris.  

Mht. klima er der mange 
tiltag, man kan gøre. Men der 
er forskel på, hvor stor betyd-
ning de har. Oksekød stikker i 
øjnene som en særligt betyd-
ningsfuld faktor for udledning 
af drivhusgasser. Oksekød står 
for over halvdelen af CO2-ud-
ledningen fra fødevarer, og en 
oksemørbrad udleder lige så 
meget CO2 som en køretur til 
Paris. 

For mig at se burde Coop 
være det gode forbillede ved 
ikke at have tilbudskampagner 
med oksekød og ikke promo-
vere det i tilbudsannoncer. 
Så hellere tilbudskampagner 
på de andre kødvarianter for 
at nudge mod forbrug dér i 
stedet. Jeg mener, at okse-

kød burde ligge stabilt på 
samme pris og gøre sig så lidt 
bemærket som muligt. Eneste 
undtagelse er, hvis det er for 
at undgå madspild, at prisen 
reduceres på enkelte pak-
ker i tide for at undgå, at de 
kasseres.  

På mange andre områder er 
jeg godt tilfreds med Coops 
indsats, men lige netop okse-
kød er så afgørende, at der 
bør sættes særligt fokus på 
at reducere salget og dermed 
også produktionen.  
RASMUS BRØGGER NAJBJERG 

Svar fra Thomas Roland,  
ansvarlighedschef i Coop: 

Det er rigtigt, at vi af og til har 
hakket oksekød i tilbudsavisen 
eller med i den buket af gode 
tilbud, som vi fremhæver for 
vores kunder. Det har vi, fordi 
det er en meget efterspurgt 
vare – og fordi oksekød des-
værre er en kødvariant, som 
mange kunder skifter butik 
for at få billigere. Derfor vil vi 
simpelthen miste kunder, hvis 
vi ikke i lighed med vores kon-
kurrenter markedsfører hakket 
oksekød. 

Og det er jo desværre også 
rigtigt, at det er en vare med 
et højt klimaaftryk. Derfor gør 
vi andre ting. Vi har det sidste 
år arbejdet med klimatiltag i 
en af vores butikker og bl.a. 
fremhævet kylling i kødkøle-
ren som det første, kunderne 
møder, når de køber ind. I den 
butik er det lykkedes os at 
nedbringe det gennemsnitlige 
klimaaftryk pr. vare med over 
8 %, selvom butikken følger 
de samme tilbud som resten 
af butiks kæden. De bedste ini-
tiativer fra vores test kommer 
vi til at introducere i den nye 
Coop-kæde. Så vi vil hellere ar-
bejde med nudging og med at 
vise kunderne alternative mu-
ligheder, når de er i butikken, 
frem for at give afkald på den 
kundestrøm, som tilbuddene 
skaber. 

Men det er noget, vi løbende 
vurderer, og fordi vi også har 
sat os selv et reduktionsmål på 
klimapåvirkningen fra de varer, 
kunderne køber hos os, vil vi 
også komme til at arbejde end-
nu mere med markeds føring af 
alternativer til varer med højt 
klimaaftryk.

I Coop forhandler vi ikke 
varer fra de besatte områder 
i Israel/Palæstina (Vestbred-

den og Gaza), idet vi 
læner os op ad de 

internationale or-
ganer (FN eller 

EU), der har 
vedtaget re-

solutioner, 
som 
for-
døm-
mer 

besættel-
serne. På 

tilsva-
rende vis 

forhandler 
vi ikke varer 

fra Vestsahara, der er besat 
af Marokko. Vi sympatise-
rer ikke med den aktuelle 
konflikt, som udspiller sig i 
Israel og Gaza. For nuvæ-
rende har vi imidlertid ikke 
planer om at ændre vores 
indkøbspraksis. Vi køber 
primært sæsonvarer i Israel 
og Marokko, der kan levere, 
før den europæiske sæson 
begynder. Vi følger udviklin-
gen, og hvis der opstår en 
ny situa tion, hvor der f.eks. 
vedtages sanktioner, som 
vi så i forbindelse med Rus-
lands invasion af Ukraine, 
vil vi naturligvis forholde os 
til disse og tilpasse vores 
indkøb herefter.

KAN MAN KØBE VARER FRA 
BESATTE OMRÅDER I COOP?

HVORFOR ER DER TILBUD PÅ KLIMABELASTENDE KØD?

Tak for kaffe, men der manglede noget
I en fin artikel i Samvirkes februarudgave lærte jeg flere 
ting om tilkalkning af elkedlen, som jeg ikke var klar over. 
Men der manglede efter min mening en meget vigtig 
ting, som jeg har lært af en ven. 
Når jeg koger vand til en kop kaffe, bruger jeg koppen 
som målebæger, hælder den nøjagtige 
mængde frisk vand i kedlen og bruger 
dermed hver gang det hele, så der 
ikke henstår vand i bunden, som 
øger tilkalkningen. Hvis jeg skal 
tilberede flere kopper, hælder 
jeg tilsvarende flere kopper 
vand i kedlen.
Derudover lader jeg aldrig 
vandet spilkoge, fordi kaffen 
efter sigende får en bedre 
smag af vand, der kun er om-
kring 92 grader.

MICHAEL PERLMUTTER

 FOTO: MIDJOURNEY/AI
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INDKØBS
         KURVER

DANSKERNE ER GLADE for 
økologisk frugt, og bananerne er 
ingen undtagelse. I 2015 var næsten 
hver fjerde banan, danskerne 
købte i et supermarked, øko-
logisk, men for fire år siden 
steg salget af øko-bananer 
med raketfart, og næsten 
80 % af alle bananer, der 
blev spist i Danmark, hav-
de et lille øko-mærke. Den 
store stigning skyldtes, at 
de danske supermarkeds-
kæder smed de konven-
tionelle bananer på 
porten. Coop var 
de første til at sige 
farvel, og i de første 
måneder af 2020 
fulgte konkurrenter-
ne med. Sprøjtemidlet 
chlorpyrifos var årsagen, 
for det er mistænkt for bl.a. at 
skade børns hjerner, og EU forbød 
derfor brugen af stoffet. 

Nu bliver bananer ikke dyrket i 
EU, og selvom EU ikke forbød brugen 
af sprøjtemidlet i frugt og grønt, der 
kom fra lande uden for EU, satte myn-
dighederne nye, strikse krav til, hvor 
lidt der kunne accepteres i varerne. 
Men Coop gik skridtet videre og for-
bød helt de konventionelle bananer, 
fordi Coop har et forsigtighedsprin-
cip, når det gælder farlige stoffer. Det 
fortæller Thomas Roland, chef for 
vareansvarlighed i Coop.

”Chlorpyrifos kædes sammen 
med bl.a. AHDH, autisme og lav IQ 
hos børn, der er født af kvinder, der 

Vi går 

B A N A N A S
Ja, faktisk er den gule, krumme klassiker en af de varer, danskerne køber allermest 
af i Coop. Samtidig er kædens supermarkeder de eneste, der udelukkende sælger 

økologiske varianter for at undgå sprøjtemidler.

AF KRISTIAN HERLUFSEN  ILLUSTRATION: DARIA USTIUGOVA

arbejdede med sprøjtemidlet under 
graviditeten. For fire år siden ville 

de store bananproducenter ikke 
afstå fra at bruge chlorpyrifos, 

og derfor besluttede vi os for 
at udfase de konventionel-

le bananer.”
Chlorpyrifos er hos 

nogle avlere af kon-
ventionelle bananer 
erstattet med andre 
sprøjtemidler. Samti-
dig overfladebehandles 

mange konventionelle 
bananer, og selvom de 

nye sprøjtemidler for-
mentlig er mindre farlige 

end chlorpyrifos, får det 
ikke Coop til at ændre beslut-

ning, fortæller Thomas Roland.
”Bananer er en rigtig madpak-

kefavorit og suverænt den frugt, vi 
sælger allerflest af. Det er typisk 
også en frugt, som små børn spiser, 
og derfor mener vi, at der er grund 
til at fastholde kun at sælge økologi-
ske bananer.” 

Coop har en liste med 70 pesti-
cider, som er forbudt i varer i 
Coops supermarkeder. Samtidig 
har kæden en regel om, at der kun 
må være rester af fem aktivstoffer, 
hvilket nemt kan blive udfordret 
af konventionelle bananer, hvor 
der bruges mange sprøjtemidler i 
produktionen. Ud fra et forsigtig-
hedsprincip har Coop også halveret 
grænseværdierne i forhold til loven. 
Alle tre krav er dermed striksere 
end lovgivningen. 

Minder os om mor
Bananen er nem at skrælle, 

indeholder meget frugtsukker 
og giver et hurtigt energi-
boost, men det er ikke de 

eneste grunde til, at bananen 
er populær.  

Den søde smag pirrer nemlig 
vores infantile smagsløg og 
minder om modermælk. At 
spise bananer kan derfor 

også give en ubevidst følelse 
af omsorg. 

Kilde: Ernæringsekspert  
Marie Steenberger
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ØKO-SALGET ER GÅET I STÅ
Bananer er den vare, hvor den økologiske 
andel er steget allermest de seneste år. I 

2022 udgjorde de økologiske bananer 80 % 
af alle bananer solgt i Danmark, men i Coop 
er øko-banan-andelen 100 %, fordi der kun 

er økologiske varianter på hylderne.

Salget i Danmark er fladet ud, fordi flere 
små butikker sælger konventionelle  

bananer, og Coops konkurrenter har taget 
konventionelle bananer tilbage på hylden. 

 Bananer Gulerødder 

 Æg Havregryn 

 Mælk Mel 

 Frosne grøntsager Kaffe 

 Pasta  Oksekød 

 Pålæg Ost 

 Rugbrød Grisekød 

MANDAGSSTÆVNEMØDE
Danskerne elsker den gule frugt, og langt de 

fleste bananer lander i kurven om  
mandagen. Lørdag er til gengæld en 

banan-fattig dag. Her køber vi 11 % færre 
bananer end på en gennemsnitlig ugedag, 
mens tallet på en mandag ligger næsten  

16 % over gennemsnittet. 

MARTS OG OKTOBER HITTER
Ser man på et år, køber vi flest bananer i 

marts og oktober. På tredjepladsen kommer 
september. December er den måned, hvor 

vi køber færrest bananer, og salget falder, jo 
tættere vi kommer juleaften. 
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EN 
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SNITSDAG

GENNEM-
SNITSSALG

PÆRER OG BANANER
Bananer er en af de varer, Coop 
sælger allerflest af. Dermed er 
bananerne også et sandt frugt-
hit. Hver gang vi bruger 100 kr. 
på bananer, bruger vi knap 64 

kr. på æbler, 34 kr. på appelsiner 
og 21 kr. på pærer. 

Kilde: Coop Analyse, salgstal for 2023

Kilde: Økologisk Landsforening
Tallene dækker danskernes samlede dagligvare-
indkøb

 
BANANER

APPELSINER

PÆRER

ÆBLER

ANDEL ØKO
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En ny stol, nogle fine krystalglas eller måske en vinduesramme til dit renoveringsprojekt? 
På flere og flere genbrugspladser er der ordninger for direkte genbrug, så du kan finde gratis 

eller billigt genbrugsguld – og selv donere ting, som andre kan få glæde af.  

Find guld på din genbrugsplads

STÅR DU og skal bruge en ny sofa, 
et fuldt sæt bestik eller måske en 
smuk gammel vinduesramme til reno-
veringen af dit kolonihavehus? Så kan 
du muligvis finde det på en genbrugs-
station nær dig – ganske gratis eller til 
små penge. De seneste år har vi nemlig 
set en stor stigning i genbrugspladser, 
der tilbyder ordninger for direkte 
genbrug, fortæller Nana Winkler, der 
er specialkonsulent hos Branchefor-
eningen Cirkulær, en interesseorga-
nisation bestående af kommuner og 
kommunale affaldsselskaber.

”Det er et område, der er i stor 
vækst og er blevet sat mere og mere 
i system inden for de seneste 4-5 år. 
Og det gælder ikke kun service, bøger, 
sko og lamper. Flere og flere gen-
brugspladser har også kastet sig over 
byggematerialer,” fortæller hun.

Mulighederne og reglerne er imid-
lertid forskellige fra genbrugsplads 
til genbrugsplads landet over. Det 
bedste, du kan gøre, hvis du vil vide 
mere, er derfor at finde information 
på din kommunes, nabokommunes 
eller affaldsselskabernes hjemmeside, 
råder hun.

UD OVER AT være en fordel for din 
pengepung er direkte genbrug også en 
fordel for klimaet, fordi det forlænger 
levetiden på et produkt og ideelt set 
går ind og erstatter et nykøb. Det for-
mindsker på den måde både CO2-ud-
ledningen forbundet med produktio-
nen og købet af et nyt produkt og den 
miljøbelastning, der er forbundet med 
at behandle og genanvende affald. Hvis 
du i stedet for at købe nyt kan finde et 
brugt produkt, der dækker dit behov, 
er det altså til gavn for både klima, 
miljø og som sagt din pengepung.

Kilder: Brancheforeningen Cirkulær 
og specialkonsulent hos Brancheforeningen 
Cirkulær Nana Winkler

AF CHRISTIAN GARDE

HACKS

57 
genbrugsplad-
ser med bytte-
hjørner (giv og 

tag gratis).

32 
genbrugsbutik-

ker med salg 
på genbrugs-

pladsen. 

21 
genbrugsplad-
ser med mulig-
hed for både at 
aflevere til salg 

og bytte.

83 
pladser med 
mulighed for 
direkte gen-

brug af bygge- 
og anlægsaf-

fald.

134 
pladser, der  
samarbejder 

med velgøren-
de organi-

sationer om 
genbrug.

Planker eller plysbjørne? Måske gemmer din lokale genbrugsplads på lige præcis det, 
du står og mangler. FOTO: SAMVIRKE

Genbrug med god samvittighed
Affaldsviden.dk undersøger årligt, hvor udbredte de forskellige ordninger for direkte 
genbrug er. Den seneste analyse gennemført af Brancheforeningen Cirkulær (2022) 

viste, at der var:



Fejr livets fineste øjeblikke og 
gør hver sommerdag uforglemmelig

med denne delikate franske rosé.

V I N  D E  F R A N C E

Gælder fra 01.04.2024 til og med 30.04.2024. 
Føres ikke i alle butkker. Der tages forbehold for udsolgt vare.

2 flasker

119,-

Daisy Rosé
Frankrig. 75 cl. 
1 flaske 79,95.

Literpris 79,33.

39955_Daisy Rosé_Samvirke_ann_195x272mm.indd   139955_Daisy Rosé_Samvirke_ann_195x272mm.indd   1 27.02.2024   15.3927.02.2024   15.39



• Fly fra København til Napoli t/r inkl. bagage og transfers
• 7 nætter på 3 hotel på Sorrentohalvøen 

• 7 x morgenmad, 2 x frokost og 7 x aftensmad
• Erfaren dansk rejseleder og udflugter ifølge program

8 DAGE  I  Priser fra kr. 9.695  I  www.besttravel.dk/amalfi-capri

• Fly fra KBH til Edinburgh t/r inkl. bagage og bus i Skotland
 (Mulighed for flytilslutning fra Aalborg t/r mod tillæg)
• 7 nætter på 3 hoteller inkl. 7 x morgenmad/5 x aftensmad
• Erfaren dansk rejseleder, udflugter og entréer iflg. program
• Billet til Royal Edinburgh Military Tattoo ved afrejse 31/7, 7/8

8 DAGE  I  Priser fra kr. 11.995  I  www.besttravel.dk/skotland

Inkluderet i prisen Inkluderet i prisen

Rhinen, Mosel og 
Saar, smukt flodkryds-
togt med direkte fly fra 
Aalborg og Sønderborg

Amalfi, Sorrento 
og Capri

Skotland med Isle of Skye

Inkluderet i prisen
• Fly fra Aalborg/Sønderborg til Frankfurt inkl. bagage og transfer til skibet i Mainz t/r  
• 7 nætter i kahyt med vindue på hoveddæk ombord på skibet M/S Aurora

 (Mulighed for opgradering til kahyt med stort vindue eller balkon)
• Helpension ombord på skibet
• Erfaren dansk rejseleder samt byvandringer / udflugter ifølge program

8 DAGE  I  Priser fra kr. 12.995  I  www.besttravel.dk/aurora

Glæd dig til et lækkert krydstogt på floderne Rhinen, Mosel og Saar. Se frem til bl.a. at op-
leve byerne Koblenz, Cochem, Trier, Bernkastel og Rüdesheim - som alle opleves i selskab 
med vores erfarne rejseleder. Vi sejler med det skønne skib M/S Aurora, hvor vi kan nyde 
lækre måltider og udsigten til det smukke landskab med vinmarker, skove, slotte og borge.

12. MAJ5. MAJ28. APR 19. MAJ SEPAUGJULJUNMAJAPR26. MAJ

30. JUN23. JUN

Priser pr. person i delt dobbeltværelse/kahyt. 

Forbehold for udsolgte datoer, prisændringer og trykfejl.

Tlf. 70 20 98 99  I  www.besttravel.dk
Ved bestilling, oplys annoncekode for rabat: SAMVIRKE

SPAR 500 kr. pr. bestilling. 
Oplys annoncekode: SAMVIRKE

Sorrentohalvøen er kendt for sine dramatiske klippeformatio-
ner, hyggelige byer og den skønne Middelhavskyst. På denne 
rejse besøger vi udgravningerne ved Pompeji, øen Capri, byen 
Sorrento - hvor vi går i fodsporene fra filmen ’Den skaldede 
frisør’ og selve Amalfikysten med besøg i Amalfi by.

Utrolige landskaber, borgruiner og gumlende får. Vi starter 
i Glasgow og herfra går turen videre til det berømte Stirling 
Castle, de smukke landskaber langs Loch Lomond, Isle of Skye 
og det ikoniske slot Eilean Donan. Vi sejler på Loch Ness, be-
søger Culloden, smager whisky og slutter tilbage i Edinburgh.

195x272_4F_2024-04_Samvirke_april_Aurora_Amalfi-sorrento-capri_Porto-fristelser.indd   1195x272_4F_2024-04_Samvirke_april_Aurora_Amalfi-sorrento-capri_Porto-fristelser.indd   1 01-03-2024   10:37:1501-03-2024   10:37:15
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